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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó  
¢ îô³ñå ðýäàêöû³ — ÷àêàåì!

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã 
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...
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БЛІЦ-КАМЕНТАРЫЙ

Прачытай сам і перадай другому.

АФІЦЫЙНА

АКАЯННЫЯ ДНІ

УЧОРА

На вуліцы выходзіць новая пратэстная сіла – 
пенсіянеры, якіх у краіне налічваецца больш за два  

з паловай мільёны
Ствараецца ўражанне: улады, замест таго каб як мага 
хутчэй назваць дакладную дату новых прэзідэнцкіх 

выбараў, чакаюць, калі свой рашучы пратэст выкажа 
рабочы клас.

Дыялог, які нечакана  
пачаўся ў турме?

У мінулую суботу раптам 
стала вядома, што Аляксандр 
Лукашэнка сустрэўся з шэрагам 
зняволеных асоб, якія знаход-
зяцца ў СІЗА КДБ.

На сустрэчы прысутнічалі 
экс-старшыня праўлення 
“Белгазпрамбанка”, экс-
прэтэндэнт на пасаду Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь Віктар 
Бабарыка, яго сын, заснавальнік 
краўдфандынгавай платфор-
мы “Вулей” Эдуард, юрыст, 
член Каардынацыйнай рады 
Лілія Уласава, бізнесмен Юрый 
Васкрасенскі, паліттэхнолаг 
Віталь Шкляраў, выконваючы 
абавязкі старшыні праўлення 
“Белгазпрамбанка” Кірыл 
Бадзей, дырэктар IT-кампаніі 
PandaDoc Дзмітрый Рабцэвіч, 
юрысты Максім Знак і Ілля 
Салей, а таксама блогер Сяргей 
Ціханоўскі, які ўжо некалькі 
месяцаў знаходзіцца пад арыш-
там.

Чатыры з паловай гадзіны 
доўжылася размова. Якая, не 
выключана, мела і дыскусійный 
характар. Можна сказаць, 
у такой вось незвычайнай 
абстаноўцы распачаўся дыялог 
паміж уладай і прыхільнікамі 
дэмакратычных перамен. Шкада, 
што падрабязнасці сустрэчы 
ўдзельнікі агульным рашэннем 
пакінулі канфідэнцыяльнымі.

Чаму ў нядзелю на вуліцах 
Мінска зноў лілася кроў?

Вось што пра гэта думае палітолаг Валерый Карбалевіч.

У нядзелю  
сілавікі затрымалі 

713 чалавек
Такую лічбу агучыла прэс-сакратарка МУС Вольга 
Чамаданава пасля акцыі пратэсту 11 кастрычніка.

Тым часам, Беларуская асацыяцыя журналістаў паведамляе, што ў гэты ж дзень 
ў Беларусі былі затрыманыя не менш за 40 журналістаў. Сілавікі затрымлівалі 
прадстаўнікоў СМІ яшчэ да таго, як людзі сабраліся на вуліцах.

– У нядзелю дзеянні супрацоўнікаў 
МУС былі асабліва брутальныя, – 
заўважыў ён у сваім тэлеграм-кана-
ле. – Акрамя актыўнага ўжывання 
вадамётаў, светлашумавых гранат 
амапаўцы жорстка збівалі люд-
зей дубінкамі, не шкадуючы нават 
ляжачых. Зноў з’явіліся параненыя. 
Узровень жорсткасці, дэманструемай 

сілавікамі, нагадваў першыя трое 
сутак пасля выбараў.

Гэта зусім не выпадкова. І 
тут ёсць наўпроставая сувязь з 
суботнім візітам Лукашэнкі ў 
СІЗА КДБ. Справа ў тым, што гэты 
візіт быў ацэнены незалежнымі 
мэдыямі і экспертамі як праява 
слабасці, як параза. Маўляў, пад 

ціскам масавых пратэстаў быў 
вымушаны пайсці на саступкі 
народу.

Тут справа не толькі ў тым, што 
Лукашэнка панічна баіцца выгля-
даць слабым. Гэта разбурае ягоны 
вобраз крутога мужыка. Насамрэч 
візіт у турму стаў дрэнным 
сігналам для ягоных прыхільнікаў, 

наменклатуры. Маўляў, “бацька” 
садзьмуўся.

Каб нейтралізаваць такое 
ў р а ж а н н е ,  к а м п е н с а в а ц ь 
суботнішнюю саступку, у нядзе-
лю Лукашэнка паспрабаваў пра-
дэманстраваць сілу адзіным зра-
зумелым яму спосабам – лютай 
жорсткасцю.
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ДЗІКУНСТВА СТАЛО ИЗВЕСТНО

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

НАДЗВЫЧАЙНАЕ ЗДАРЭННЕ

ТЕМА ДНЯ

СТОЛИЦА

ОТКРОВЕННО

Сегодня 
в домах начнут 

включать 
отопление

Включение систем 
отопления будет 
производиться 

в несколько этапов.
«К концу этой недели ожида-

ется резкое похолодание, к этому 
времени мы должны запустить 
всю систему отопления», – сказал 
председатель Мингорисполкома 
Владимир Кухарев.

Как сообщает офици-
альный телеграм-канал 
Мингорисполкома, Кухарев под-
черкнул, что главам администра-
ций и городским службам необ-
ходимо взять на контроль запуск 
и возможное развоздушивание 
отопительных систем. Если есть 
необходимость, организовать 
круглосуточную работу бригад, 
усилить на этот период режим 
работы городской аварийной 
службы: «За 10 дней все вопросы, 
связанные с запуском отопления, 
должны быть улажены».

Адвакат Шклярава:
Ціханоўскі быў 

на сустрэчы Лукашэнкі 
з палітвязнямі

Лукашенко 
попал 

под санкции
Вчера на заседании Совета 

министров иностранных дел 
ЕС было впервые публично 
оглашено, что Александр 
Лукашенко будет внесен в 

санкционные списки.
Санкционные списки по 

Беларуси будут расширяться за 
счет внесения новых имен высо-
копоставленных чиновников и 
лиц, имеющих отношение к орга-
низации репрессий против мир-
ного населения, предприятий и 
компаний, аффилированных с 
Лукашенко и его ближним кру-
гом.

Решение об этом было при-
нято единогласным голосовани-
ем представителей всех 27 стран 
Евросоюза.

Зверскае збіццё брата Героя 
Беларусі Дар’і Домрачавай 

архітэктара Мікіты Домрачава

Какие изменения предлагается 
внести в Конституцию?

Об этом вчера «Народной Воле» рассказал депутат Палаты 
представителей, председатель Либерально-демократической 

партии Олег Гайдукевич.

Алеся ВОСКРЕСЕНСКАЯ:
«Муж требовал 

освободить Статкевича 
и Северинца, но это 
не вошло в эфир»

В воскресенье вечером стало известно, что изменена мера 
пресечения политологу Юрию Воскресенскому, который 

провел в СИЗО КГБ около двух месяцев. Он сидел по правую 
руку от А.Лукашенко во время его так называемого “круглого 

стола” в СИЗО КГБ.
Сам Воскресенский пока не может общаться с журналистами. 

Хотя стоит отметить, что, находясь под арестом, он дал не 
одно интервью государственным телеканалам.

“Народная Воля” задала несколько вопросов его супруге.

«Сплю на верхняй паліцы, у душ схадзіць пакуль не даюць…»

Па з аў чора па д-
час жорсткіх разгонаў 
дэманстрантаў быў збіты 
і затрыманы брат Дар’і 
Домрачавай Мікіта. Цяпер 
ён ужо дома. Мікіта распавёў 
усе падрабязнасці гэта-
га інцыдэнту, а таксама 
пацвердзіў, што яго затры-
манне трапіла на відэа.

– Учора я ехаў на рова-
ры па веладарожцы па набя-
рэжнай у раёне Зыбіцкай да 
мамы. Даехаўшы да моста, 
убачыў, як на мяне з крыкамі 
бягуць людзі ў аліўкавай фор-
ме. Я спалохаўся, павярнуў 
у іншы бок, але адтуль, з-за 
рога будынка, выбег іншы 
натоўп сілавікоў, ужо ў чор-
ным.

Яны проста павалілі мяне 
з ровара і, нічога не тлума-
чачы, пачалі біць. У мяне 
пасыпаліся іскры з вачэй, 

цякла па галаве кроў. Я 
спалохаўся за свой ровар – ён 
у мяне ўжо 10 гадоў і вельмі 
мне дарагі, я спрабаваў 
вырвацца, каб зберагчы яго.

Але мяне закінулі ў 
мікрааўтобус. Там мне 
пагражалі, ткнулі дубінкай. 
Ад удараў і крыві на твары 
я нічога не бачыў. У нейкі 
момант я думаў, што аслеп, 
і прасіў выклікаць хут-
кую. Аднак мне казалі, што 
выклікаць яе не будуць, 
доктар будзе ў РУУС. Акрамя 
таго, мне пераціснулі рукі 
кайданкамі, яны анямелі, 
але на мае просьбы аслабіць 
сілавікі толькі смяяліся і 
абражалі мяне. Яны рыліся ў 
маіх асабістых рэчах, кашаль-
ку, але ніякай сімволікі там 
не было.

Праз нейкі час мяне 
перакінулі ў іншую машыну 

і яшчэ каля гадзіны вазілі 
па горадзе, але далі бінт, каб 
спыніць кроў.

У РУУС мяне прывезлі з 
групай іншых затрыманых. 
На мне не было абутку, ён 
згубіўся пры затрыманні. 
Там з дакументаў перапісалі 
мае звесткі, сфатаграфавалі 
мяне, паказанні ніхто не 
браў.

Праз нейкі час прыеха-
ла хуткая. У гэты ж момант 
мне прынеслі гатовы пра-
такол з усімі паказаннямі 
супрацоўнікаў, але прачы-
таць не далі, абгрунтаваўшы 
тым, што там асабістыя 
звесткі сілавікоў.

У пратаколе было паз-
начана, што я ўдзельнічаў у 
несанкцыянаваным маса-
вым мерапрыемстве. Я сябе 
вельмі дрэнна адчуваў, моцна 
балела галава, таму я не стаў 

супраціўляцца і падпісаў яго. 
Суд павінен адбыцца ў судзе 
Фрунзенскага раёна Мінска, 
дату я не ведаю.

Хуткая забрала мяне 
ў 3-ю бальніцу, там пасля 
некалькіх гадзін сядзення ў 
агульнай чарзе мяне паклалі 
ў палату. З раніцы я падпісаў 
адмову ад шпіталізацыі і 
з’ехаў дадому.

– Вы казалі сілавікам 
аб тым, хто вы? Хто ваша 
сястра?

– Не.
– А што з роварам?
– Я прасіў жонку пашу-

каць яго там, дзе мяне 
затрымалі, але яго ўжо не 
было. Я хвалююся за яго лёс.

– З Дашай ўжо 
размаўлялі?

– Пакуль не, але яна ведае 
аб тым, што здарылася, яна 
размаўляла з мамай.

– Алеся, поздравляю с хорошими 
новостями: муж наконец-то дома…

– Спасибо, я думала, что не доживу до 
этого момента. Эти два месяца были для 
меня очень сложными…

– Расскажите, как Юрий вернулся 
домой? Предупредил хоть?

– Нет, просто приехал на какой-то 
машине, открыл дверь своим ключом и 
зашел.

– Ему вернули только ключ от квар-
тиры или остальные изъятые вещи 
тоже?

– Нет, только ключ. А другие вещи ему 
вернуть и не могут. Его ведь не насовсем 
отпустили, а лишь изменили меру пресе-
чения – он переведен под домашний арест.

Я вчера мужа когда увидела, заплака-
ла. И дочка тоже плакала. И мама Юры, ей 
85 лет, она как раз была с нами.

– А сын?
– Он же не в Минске. В Москве учится.
– Что муж рассказывал? Вообще, в 

каком состоянии он вернулся домой? 
Судя по комментарию, который он дал 
БТ после встречи с Лукашенко, вид у 
него весьма неплохой для арестанта…

– Он в тяжелом по здоровью состо-
янии – это я вам как жена говорю. У 
мужа гипертензия II степени, аневриз-
ма головного мозга, серьезные офталь-
мологические заболевания. У него стер-
ты межпозвоночные диски, дома у него 
периодически случались такие состояния, 
когда отнимались ноги. Вчера купила ему 
лекарства – будем проводить медицин-
скую терапию, приводить в чувство.

Рассказывать он ничего не может пока. 
Когда вернулся, поел и почти сразу лег 
спать. А утром я поехала на работу, так 
что мы мало о чем успели поговорить.

– По телефону он теперь разговари-
вать может, в соцсетях общаться?

– Нет, к сожалению, коммуницировать 
не может – об этом говорится в тех доку-
ментах, которые он получил на руки.

– На прогулки выходить?
– Тоже нет.
– Рассказывал ли он что-то по поводу 

своих интервью, данных государствен-
ным телеканалам из СИЗО КГБ?

– Нет. Но спрашивал: “Ты видела?” Судя 
по тому, что он писал мне в письмах, далеко 
не все, что он говорил, попало в эфир.

– По его словам, был ли в этих 
интервью какой-то тайный смысл? Как 
он вообще согласился и почему вдруг 
резко стал поддерживать политику 
Лукашенко?

– Сказал, что от такого предложения 
в условиях содержания под стражей отка-
заться невозможно.

– Вы наверняка видели в соцсетях 
реакцию на слова вашего мужа БТ о 

том, что ему поручено “приступить к 
подготовке альтернативных предложе-
ний по изменению Конституции, а так-
же подготовить свои мысли по поводу 
дальнейших шагов со стороны власти 
по освобождению ряда лиц, которые не 
так общественно опасны для нашей 
страны, как казались на первом этапе”. 
Воскресенского называют предателем…

– Я с удивлением реагирую на подоб-
ные высказывания, если честно. В интер-
вью Марату Маркову мой муж сказал: 
“Я выступаю за то, чтобы освободить 
политзаключенных Николая Статкевича, 
Павла Северинца и других”. К сожалению, 
это не попало в эфир. А когда его выпу-
стили под домашний арест, не сняв предъ-
явленных обвинений, его стали называть 
предателем, говорить, что он «переобул-
ся». Мне кажется, это не совсем правиль-
но.

Но для меня сейчас главное, что муж 
рядом, а не в тюрьме. А остальные дета-
ли – они станут известны позже. Тогда и 
можно будет делать выводы.

– Про встречу с Лукашенко он рас-
сказывал?

– Я уже сказала, что у нас было мало 
времени на общение. Я почти весь вечер 
проплакала. Муж говорил: «Успокойся, 
все будет хорошо…» Я даже не загляну-
ла в его сумку, с которой он приехал из 
СИЗО…

– А чисто психологически как он? 
Сломлен?

– Мне кажется, ему сейчас намного 
легче. Он вернулся из камеры в свой дом, 
спит в своей постели. Сейчас он ценит все 
мелочи, которым раньше, может, не при-
давал большого значения. Он счастлив, 
что уже не в камере.

Ну а те, кто называет его предателем… 
Я посмотрела бы, что они сказали бы, 
посидев два месяца в камере, где были 
созданы очень тяжелые условия…

Я не хочу больше терять своего мужа. 
Хочу, чтобы он был рядом, с семьей…

Профиль
Юрий Воскресенский – бизнес-

мен, директор нескольких компаний, 
одна из которых является резиден-
том ПВТ. По образованию политолог, 
был депутатом Минского городского 
Совета. Во время этой избиратель-
ной кампании вошел в инициативную 
группу Виктора Бабарико. 12 августа 
был задержан по обвинению в органи-
зации массовых беспорядков и с тех 
пор находился в следственном изоля-
торе КГБ.

Марина КОКТЫШ.

Суботняя сустрэча Аляксандра 
Лукашэнкі ў СІЗА КДБ з палітвязнямі, 
у тым ліку з Віктарам і Эдуардам 
Бабарыка, Ліліяй Уласавай, 
паліттэхнолагам Віталём Шкляравым, 
дагэтуль у цэнтры ўвагі шырокай 
грамадскасці. У панядзелак раніцай 
адвакат Віталя Шклярава Антон 
Гашынскі сустрэўся са сваім падаба-
ронным і распавёў TUT.BY пра яго 
ўражанні.

– Такога ніколі яшчэ не было, каб 
кіраўнік краіны прыехаў размаўляць 
са зняволенымі, якіх прызнаюць 
палітычнымі. Я не ведаю такога, каб 
Пуцін ці Трамп рабілі нешта падобнае.

Я ўбачыў сёння Віталя – яго 
Лукашэнка запрасіў на размову разам 
з Ціханоўскім і Бабарыкам, якіх Віталь 
на гэтай сустрэчы ўбачыў упершыню. 
Яны правялі пяць гадзін – размаўлялі аб 
будучыні Беларусі, пратэстах і канстыту-
цыйнай рэформе, – распавёў Гашынскі.

Пасля сустрэчы, ужо пры развітанні, 
калі Віталь ціснуў руку Лукашэнку, ён 
паскардзіўся, што даўно не быў у лазні.

– Тады Лукашэнка сказаў аднаму 
са сваіх ахоўнікаў: «Дзіма, арганізуй». 
Дзе дакладна ў лазні яны былі, Віталь 
не ведае, але іх усіх адвезлі ў лазню 
без канвою. Далі магчымасць спакойна 
памыцца і пагутарыць паміж сабой. Я 
бачыў сёння Віталя літаральна некалькі 
хвілін, але ясна, што ўсё, што адбы-
лося, было вялікай нечаканасцю для 
яго – ён не чакаў, што размова будзе, 

як ён выказаўся, настолькі адкрытай 
і будзе магчымасць паспрачацца з 
прэзідэнтам твар у твар. Віталь кажа, 
што гэта першыя чалавечыя выхад-
ныя за тры месяцы.

Гашынскі лічыць, што па 
палітычных зняволеных ужо прынята 
рашэнне.

– Здаецца, што гэтая сустрэча – 
пачатак дыялогу, пазітыўны знак. Але 
рух далей неабходны, спыняцца і спа-
чываць на лаўрах рана, – рэзюмаваў 
адвакат.

На сустрэчы ў суботу прысутнічалі 
Віктар і Эдуард Бабарыка, юрыст, член 
Каардынацыйнай рады Лілія Уласава, 
бізнесовец Юрый Васкрасенскі, 
паліттэхнолаг Віталь Шкляраў. На 
сустрэчы таксама былі Кірыл Бадзей, 
які да арышту займаў пазіцыю выкон-
чаючага абавязкі старшыні праўлення 
“Белгазпрамбанка”, а таксама дырэк-
тар IT-кампаніі PandaDoc Дзмітрый 
Рабцэвіч, юрысты Максім Знак і Ілля 
Салей. Рабцэвічу і Васкрасенскаму ў 
суботу змянілі меру стрымання.

У сюжэтах, якія выйшлі на дзяржТБ, 
а таксама ў тэлеграм-канале «Пул пер-
шага», паказалі буйным планам амаль 
усіх удзельнікаў сустрэчы, у кадры толькі 
немагчыма апазнаць мужчыну ў цём-
най кепцы, які сядзіць паміж юрыстамі 
Знакам і Салеем. Не выключана, што гэта 
і быў Сяргей Ціханоўскі.

За сталом знаходзілася як мінімум 
12 чалавек акрамя Лукашэнкі.

– Как лидер партии и депутат 
парламента принимаю участие в диа-
логовой площадке по изменению 
Конституции нашей  страны, – сооб-
щил он. – Вот перечень вопросов, 
который будет обсуждаться, но пода-
вайте свои предложения

1. Изменение избирательной 
системы, включая вопросы:

– перехода с мажоритарной на 
пропорциональную или смешанную 
избирательную систему;

– введения единого дня голосо-
вания.

2. Перераспределение конститу-
ционных полномочий Президента, 
Правительства, Парламента и мест-
ных органов.

3. Пересмотр механизмов назначе-
ния должностных лиц, назначаемых в 
настоящее время Главой государства 
(или по согласованию с Президентом 
Республики Беларусь), в том чис-
ле руководителей местных органов 
исполнительной власти и судей.

4. Срок полномочий избираемых 
органов.

5. Форма устройства Парламента 
(однопалатный или двухпалатный).

6. Отмена смертной казни.
7. Закрепление возможности при-

менения заключения под стражу 
только на основании решения суда.

8. Введение должности 
Уполномоченного по правам человека.

9. Расширение круга лиц, име-
ющих право на обращение в 
Конституционный суд.

10. Сокращение функций 
Комитета государственного контроля 

(ограничив их осуществлением кон-
троля за исполнением республикан-
ского бюджета), преобразование дан-
ного органа в Контрольную палату.

11. Иные вопросы политико-иде-
ологического характера (приорите-
тов внутренней и внешней политики, 
экологической безопасности, гендер-
ных отношений и традиционных цен-
ностей).

ТЕМ ВРЕМЕНЕМ
Свой вариант Конституции уже 

довольно давно разрабатывает обще-
ственная конституционная комис-
сия, которую возглавляет Мечислав 
Гриб. Планирует ли комиссия напра-
вить свои предложения в Палату 
представителей?

Известный юрист, экс-судья 
Конституционного суда Михаил 
Пастухов, который также входит в 
общественную конституционную 
комиссию, говорит, что не видит в 
этом смысла.

«Мы считаем, что должна быть 
взята за основу Конституция 1994 
года, – высказывает свое мнение 
Пастухов. – Мы должны добиться ее 
восстановления. А направлять какие-
то предложения в Палату предста-
вителей – я лично против этого. Я 
считаю, что Палата представителей 
– нелегитимный орган власти, кото-
рый играет постановочную роль и про-
сто собирает предложения по измене-
нию действующей Конституции. Но 
от них, депутатов, ничего не зависит, 
это очередной развод».

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

З-ЗА КРАТАЎ

Адвакат сусветна вядомай 
баскетбалісткі Алены Леўчанка распавёў 
“Народнай Волі” пра ўмовы, у якіх яна 
адбывае пакаранне.

Як паведамляла “Народная Воля”, 30 
верасня Алене Леўчанка прысудзілі 15 сутак 
адміністрацыйнага арышту за ўдзел у 
несанкцыянаваных акцыях пратэсту. Алену 
затрымалі ў аэрапорце – яна планавала 
вылецець за мяжу на лячэнне.

“Алена распавяла, что умовы, 
канешне, не цукар, – гаворыць адвакат 
Міхаіл Кірылюк. – Сказала, што ложак 
дакладна не пад яе рост…

Вось якую інфармацыю я атрымаў 
ад яе 7 кастрычніка: “Кормяць не 
вельмі, самі разумееце. Сплю на 
верхняй паліцы, матрац ніякі, спаць 
непрыемна, спіна баліць, кіста 
на калене стварае дыскамфорт. 

Рухаемся мала, месца практычна 
няма, камера маленькая – восем 
метраў на два з паловай, і ў ёй 
чатыры чалавекі. У душ пакуль не 
даюць схадзіць, мыемся ў камеры. 
Сілу не прымяняюць».

Выйсці на волю баскетбалістка Алена 
Леўчанка павінна ўжо ў сераду або ў 
чацвер.

Марына КОКТЫШ.

Яшчэ адзін інцыдэнт у школе
Учора раніцай 12-гадовая школьніца ў жаночай раздзявалцы адной з устаноў 

адукацыі Пінска нажом параніла дзвюх аднакласніц, паведамляе ўпраўленне 
Следчага камітэта па Брэсцкай вобласці.

“Адной з дзяўчынак нанесены цялесныя пашкоджанні, з якімі яна шпіталізавана. 
Другой вучаніцы аказалі медыцынскую дапамогу на месцы, і ў шпіталізацыі яна 
не мае патрэбы», – распавёў афіцыйны прадстаўнік УСК па Брэсцкай вобласці 
Дзмітрый Іванюк.

У адміністрацыі ўстановы адукацыі інцыдэнт пакуль не каментуюць.
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ФИНАНСЫ ПЕРАСЛЕД

Александр яРОШУК:
«Моя пенсия – 

1000 белорусских 
рублей»

Председатель Ассоциации профсоюзов «Белорусский 
Конгресс демократических профсоюзов» рассказал 
«Народной Воле», почему вынужден был отказаться 

от зарплаты и как получил пенсию госслужащего.

Каля 100 палітвязняў…

Святара зноў будуць судзіць?
У Ваўкавыску на асуджанага за ўдзел у несанкцыянаваным мерапрыемстве святара міліцыя склала яшчэ адзін пратакол.

ДЭМАКРАТЫЯ ПА-БЕЛАРУСКУ

Суддзя быў 
здзіўлены…

Праваслаўны святар 
Аляксандр Богдан распавёў 
“Народнай Волі”, што першы раз 
супрацоўнікі міліцыі склалі на яго 
рапарт за тое, што ён ўсклаў кветкі 
да імправізаванага мемарыяла ля 
музея Баграціёна, дзе працаваў 
дырэктарам загінуўшы пасля 
прэзідэнцкіх выбараў Канстанцін 
Шышмакоў, а пасля разам з 
іншымі ў калоне вяртаўся дадому.

– Я асабіста быў знаёмы з 
Канстанцінам Шышмаковым, 
і хацеў ушанаваць яго памяць, – 
распавядае бацюшка.

У жніўні “Народная Воля” 
пісала аб знікненні дырэктара 
Ваўкавыскага музея. Увечары 15 
жніўня ён патэлефанаваў жонцы, 
сказаў, што не будзе больш пра-
цаваць у музеі і што едзе дадо-
му. Са слоў бацькі, Канстанцін 
адмовіўся падпісаць выніковы 
пратакол выбарчай камісіі 
9 жніўня. Ягоны аўтамабіль 
знайшлі ў Мастоўскім раёне 
18 жніўня, ягонае цела – у лесе 
побач. У Канстанціна Шышмакова 
засталіся жонка і маленькая дачка. 
Ніякай афіцыйнай інфармацыі аб 

выніках следства пакуль няма.
Да музея прыйшлі і іншыя 

людзі, якія пасля ўскладання кве-
так прапанавалі правесці бацюш-
ку дахаты. Некаторыя трымалі ў 
руках бел-чырвона-белыя сцягі.

Пазней праз тэлефонны званок 
яго запрасілі на размову ў міліцыю. 
Там ужо былі складзены рапарты 
двух супрацоўнікаў, у якіх было 
запісана, што святар ішоў у калоне 
і выкрыкваў лозунгі. Быў склад-
зены пратакол, але Аляксандр 
Богдан з ім не пагадзіўся.

Некаторыя міліцыянеры, з яго 
слоў, спрабавалі дакараць: маўляў, 
бацюшка павінен заклікаць да 
міру, а не хадзіць на несанкцыя-
наваныя мітынгі. У адказ айцец 
Аляксандр запрасіў іх прыходзіць 
у храм і там паслухаць, да чаго 
ён заклікае прыхаджан у пропа-
ведзях.

Падчас судовага пасяджэн-
ня, заўважае святар, суддзя быў 
здзіўлены тым, што на яго склалі 
пратакол, і нават выказаў дум-
ку, што супрацоўнікам міліцыі 
дастаткова было правесці тлу-
мачальную гутарку. Тым больш 
што ў судзе міліцыянеры ўжо 
не сведчылі пра тое, што айцец 
Аляксандр выкрыкваў лозунгі, а 

толькі сказалі, што бачылі, як ён 
ішоў разам з астатнімі. Суд вынес 
святару папярэджанне.

«Сказалі, што 
начальнік хоча 

пагаварыць са мной»
Напрыканцы мінулага тыд-

ня айцец Аляксандр пакінуў у 
“Фэйсбуку” запіс, у якім распавёў 
працяг сваёй гісторыі. 

У мінулы чацвер да яго пасля 
літургіі завіталі двое міліцыянераў 
і запрасілі на размову: маўляў, 
начальнік хоча пагаварыць аднос-
на падпалаў, якія адбыліся ў 
Ваўкавыску. У аднаго з міліцыянераў 
за адну ноч падпалілі машыну і дом, 
які толькі будаваўся.

Айца Аляксандра прывезлі ў 
РАУС і пакінулі аднаго ў кабінеце. 
Праседзеўшы там больш за 
паўгадзіны і не дачакаўшыся размо-
вы, ён папросту ўстаў і пайшоў даха-
ты. Па дарозе яго дагнаў лейтэнант 
Бойка і папрасіў вярнуцца: маўляў, 
на вас заведзена адміністрацыйная 
справа па арт.23.34 за ўдзел у несанк-
цыянаваным мерапрыемстве.

Бацюшка быў здзіўлены і 
сказаў супрацоўніку міліцыі, 
што яго за гэта ўжо асудзілі. Той 

адказаў, што гэта іншая справа, і 
прапанаваў вярнуцца.

“У кабінеце ён паказаў фота, 
на якім быў чалавек, падобны да 
мяне, – распавядае бацюшка. – 
Лейтэнант патлумачыў, што я 
абвінавачваюся ва ўдзеле ў несанк-
цыянаваным мерапрыемстве”.

У пратаколе айцец Аляксандр 
напісаў, што з ім не згодны. Тым не 
менш лейтэнант патлумачыў, што ў 
бацюшкі ўжо паўторнае парушэн-
не закона. Хаця мітынг, ва ўдзеле ў 
якім яго абвінавачвалі, быў яшчэ 
да таго нібыта шэсця, за якое яго 
асудзілі, і быў дазволены старшы-
нёй Ваўкавыскага райвыканкама.

Яшчэ праз дзень лейтэ-
нант ізноў прыйшоў да айца 
Аляксандра і пачаў тлумачыць, 
што ў пратакол унесены змены і, 
маўляў, яго ўжо вінавацяць не па 
ч.3, а па ч.1 арт 23.34 , бо пару-
шэнне насамрэч было здзейснена 
раней, чым адбыўся суд.

Аднак, калі бацюшка 
заўважыў, што ў копіі пратакола 
адсутнічае часціца “не” перад сло-
вам “згодны”, а значыцца, што ён 
нібыта з пратаколам пагаджаецца, 
адмовіўся браць гэту паперу. Яна 
так і засталася ляжаць на пры-
ступках царквы.

«Я святар і абавязаны 
прапаведаваць...»

Прэс-сакратар Гродзенскай епархіі 
дыякан Дзмітрый Паўлюкевіч, рас-
павядаючы пра айца Аляксандра 
Богдана, зазначыў, што падчас вучобы 
ў семінарыі жыў з ім у адным пакоі і 
добра ведае. Ён быў здзіўлены тым, 
што той мог зрабіць нешта падобнае 
таму, у чым яго абвінавацілі.

– Увесь Ваўкавыск ведае яго 
як місіянера, які прапаведуе 
толькі Евангелле. Нават у той 
самай міліцыі ён не аднойчы быў з 
лекцыямі і гутаркамі. Не цураецца 
дапамагаць сацыяльна не адапта-
ваным людзям, неаднойчы наведваў 
Ваўкавыскую калонію, праводзіць 
сустрэчы з алкаголікамі. Прычым ён 
робіць гэта не для разавай карцінкі, 
а цягам многіх гадоў. Без фінансавай 
падтрымкі. Цвёрда, упарта, мета-
дычна, – распавёў прэс-сакратар 
Гродзенскай епархіі.

Дарэчы, айцец Аляксандр на 
пытанне “Народнай Волі”, ці будзе 
ён яшчэ ўдзельнічаць у сустрэчах 
з супрацоўнікамі міліцыі, калі яго 
будуць запрашаць, адказаў коратка:

– Я святар і абавязаны прапа-
ведаваць вучэнне Хрыста.

М а  КА НЕВ .

Па в од л е  інф арма цыі 
праваабаронцаў, на сёння ў Беларусі 
налічваецца каля 100 палітычных 
зняволеных, і іх колькасць 
пастаянна расце. Вось спіс тых, 
каго праваабарончая супольнасць 
прызнала палітвязнямі.

1. Міхаіл Жамчужны – грамадскі 
актывіст, праваабаронца.

2. Мікіта Емяльянаў – актывіст 
анархісцкага руху.

3. Іван Комар – актывіст 
анархісцкага руху.

4. Андрэй Новікаў – грамадзянін 
Расійскай Федэрацыі, валанцёр 
ініцыятыўнай групы Святланы 
Ціханоўскай.

5. Арцём Сакаў – член 
ініцыятыўнай групы па вылучэнні ў 
прэзідэнты Святланы Ціханоўскай.

6. Аляксандр Арановіч – член 
каманды YouTube-канала «Краіна 
для жыцця», кіроўца аўтадома.

7. Дзмітрый Фурманаў – член 
ініцыятыўнай групы па вылучэнні ў 
прэзідэнты Святланы Ціханоўскай.

8. Сяргей Ціханоўскі – блогер, 
аўтар YouTube-канала «Краіна 
для жыцця», прэтэндэнт на 
прэзідэнцкую пасаду.

9. Святлана Купрэева – сяброўкі 
сям’і прэтэндэнта на прэзідэнцкую 
пасаду Віктара Бабарыкі і 
каардынатар яго ініцыятыўнай 
групы па адным з раёнаў Мінска.

10. Уладзімір Дудараў – 
каардынатар ініцыятыўнай групы 
Віктара Бабарыкі па Магілёўскай 
вобласці.

11. Эдуард Бабарыка – кіраўнік 
ініцыятыўнай групы прэтэндэнта 
ў кандыдаты на пасаду прэзідэнта 
Віктара Бабарыкі.

12. Віктар Бабарыка – прэтэндэнт 
у кандыдаты на пасаду прэзідэнта.

13. Уладзімір Няронскі – блогер, 
аўтар YouTube-канала «Слуцк для 
жыцця».

14. Сяргей Пятрухін – брэсцкі 
блогер, аўтар YouTube-каналаў 
«Народны рэпарцёр» і « YouTube-
дэпутаты».

15. Аляксандр Кабанаў – брэсцкі 
блогер, аўтар YouTube-канала 
«Народны рэпарцёр», прэс-сакратар 
ініцыятыўнай групы Святланы 
Ціханоўскай.

16. Уладзімір Цыгановіч – блогер, 
аўтар YouTube-канала MozgON.

17. Ігар Лосік – адміністратар 
тэлеграм-канала «Беларусь головно-
го мозга».

18. Мікалай Статкевіч – 
апазіцыйны палітык.

19. Зміцер Казлоў – блогер 
YouTube-канала «Шэры кот».

20. Дзмітрый Карака – адзін з 
каардынатараў ініцыятыўнай групы 
Віктара Бабарыкі.

21. Сяргей Спарыш – апазіцыйны 
палітык.

22. Павел Севярынец – 
сузаснавальнік аргкамітэта па 
стварэнні партыі «Беларуская 
Хрысціянская Дэмакратыя».

23. Дзмітрый Папоў – мадэратар 
сацыяльных сетак «Краіны для жыцця».

24. Сяргей Коршун – блогер тэле-
грам-канала «Армія з народам».

25. Віталь Шкляраў – 

паліттэхнолаг, ураджэнец Гомеля, 
жыве ў ЗША.

26. Уладзіслаў Карэцкі – валанцёр 
штаба Віктара Бабарыкі.

27. Андрэй Пазняк – затрыманы 
ў межах справы аб масавых беспа-
радках.

28. Антон Бяленскі – валанцёр 
штаба Віктара Бабарыкі.

29. Лявон Халатран – валанцёр 
штаба Віктара Бабарыкі.

30. Ігар Ярмолаў – валанцёр штаба 
Віктара Бабарыкі.

31. Аляксандр Францкевіч – 
актывіст анархісцкага руху.

32. Акіхіра Гаеўскі-Ханада – 
актывіст анархісцкага руху.

33. Ігнат Сідорчык – рэжысёр.
34. Аляксандр Шабалін – сябра 

ініцыятыўнай групы Святланы 
Ціханоўскай у Гомелі.

35. Юрый Савіцкі – сябра 
ініцыятыўнай групы Віктара 
Бабарыкі.

36. Арцём Хвашчэўскі – 
прад’яўлена абвінавачанне па 
артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

37. Арцём Саўчук – прад’яўлена 
абвінавачанне па артыкуле «Удзел у 
масавых беспарадках».

38. Юрый Уласаў – давераная асоба 
кандыдаткі ў прэзідэнты Святланы 
Ціханоўскай па Гомельскай вобласці.

39. Таццяна Канеўская – 
давераная асоба кандыдаткі ў 
прэзідэнты Святланы Ціханоўскай у 
Гомелі.

40. Данііл Богнат – быў затрыма-
ны ў Пінску ў межах крымінальнай 
справы па артыкуле «Удзел у маса-
вых беспарадках».

41. Раман Багнавец – быў 
затрыманы ў Пінску ў межах 
крымінальнай справы па артыкуле 
«Удзел у масавых беспарадках».

42. Алег Рубец – затрыманы 
ў Пінску ў межах крымінальнай 
справы па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

43. Артур Халімончык – 
затрыманы ў Пінску ў межах 
крымінальнай справы па артыкуле 
«Удзел у масавых беспарадках».

44. Вячаслаў Рагашчук – 
затрыманы ў Пінску ў межах 
крымінальнай справы па артыкуле 
«Удзел у масавых беспарадках».

45. Ягор Пракапчук – затрыманы 
ў Брэсце ў межах крымінальнай 
справы па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

46. Віталь Пракапчук – затрыманы 
ў Брэсце ў межах крымінальнай 
справы па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

47. Віктар Панцялееў – затрыманы 
ў Брэсце ў межах крымінальнай 
справы па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

48. Дзмітрый Кубараў – 
затрыманы ў Мінску ў межах 
крымінальнай справы па артыкуле 
«Удзел у масавых беспарадках».

49. Аляксандр Васілевіч – 
бізнесмен, сузаснавальнік анлайн-
выданняў kyky.org і TheVillage-
Беларусь, уладальнік агенцтва 
Vondel/Hepta і прасторы «Галерэя Ў».

50. Лілія Уласава – сябра 

прэзідыума Каардынацыйнай 
рады, вядомы юрыст і міжнародны 
медыятар, партнёр і дырэктар 
юрыдычнай кампаніі «Уласава, 
Міхэль і партнёры».

51. Юлія Шардыка – галоўны 
бухгалтар IT-кампаніі PandaDoc.

52. Віктар Куўшынаў – дырэктар 
па прадукце IT-кампаніі PandaDoc.

53. Уладзіслаў Міхалап – 
супрацоўнік IT-кампаніі PandaDoc.

54. Марыя Калеснікава – сябра 
прэзідыума Каардынацыйнай рады, 
кіраўнік выбарчага штаба Віктара 
Бабарыкі.

55. Ілля Салей – адвакат Марыі 
Калеснікавай.

56. Максім Знак – сябра 
прэзідыума Каардынацыйнай рады 
па ўрэгуляванні палітычнага крызісу, 
адвакат.

57. Вячаслаў Шэлямет – быў 
затрыманы па падазрэнні ва ўдзеле ў 
масавых беспарадках.

58. Дзяніс Чыкалёў – затрыманы 
ў Мінску ў межах крымінальнай 
справы па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

59. Ягор Сугойдзь – затрыманы 
ў Мінску ў межах крымінальнай 
справы па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

60. Ігар Салавей – быў затрыманы 
па справе аб масавых беспарадках у 
Пінску.

61. Мікалай Сасеў – затрыманы 
ў Мінску ў межах крымінальнай 
справы па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

62. Дэвід Масціцкі – затрыманы 
ў межах крымінальнай справы 
па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

63. Алег Мазгоў – затрыманы ў 
Мінску межах крымінальнай справы 
па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

64. Алена Маўшук – затрымана 
ў межах крымінальнай справы аб 
масавых беспарадках.

65. Станіслаў Міхайлаў – 
затрыманы ў Пінску ў межах 
крымінальнай справы па артыкуле 
«Удзел у масавых беспарадках».

66. Аляксей Караткоў – CEO-
распрацоўшчык стартапа MakeML.

67. Дзяніс Кірэшчанка – 
затрыманы ў межах крымінальнай 
справы па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

68. Сяргей Капанец – затрыманы 
ў межах крымінальнай справы 
па артыкуле «Удзел у масавых 
беспарадках».

69. Марфа Рабкова – 
праваабаронца, каардынатар 
валанцёрскай службы.

70. Сцяпан Латыпаў – арбарыст і 
дырэктар кампаніі “Беларбо”.

71. Павел Пяскоў – абвінавачаны 
ў супраціўленні супрацоўнікам 
АМАПа з ужываннем гвалту падчас 
затрымання сілавікамі мірных 
пратэстоўцаў на акцыі 19 чэрвеня 
2020 года ў г.Маладзечне.

72. Уладзіслаў Еўсцігнееў – 
абвінавачаны ў супраціўленні 
супрацоўнікам АМАПа з ужываннем 
гвалту падчас затрымання сілавікамі 
мірных пратэстоўцаў на акцыі 19 

чэрвеня 2020 года ў г.Маладзечне.
73. Павел Юхневіч – актывіст 

грама дзянскай кампаніі 
«Еўрапейская Беларусь».

74. Яўген Афнагель – актывіст 
грама дзянскай кампаніі 
«Еўрапейская Беларусь».

75. Андрэй Войніч – актывіст 
грама дзянскай кампаніі 
«Еўрапейская Беларусь».

76. Андрэй Расулаў – быў 
затрыманы 22 верасня ў Гомелі. 
Знаходзіцца ў статусе падазравана-
га за падзеі 9 жніўня па артыкуле 
«Групавыя дзеянні, якія груба пару-
шаюць грамадскі парадак».

77. Аляксандр Кісялёў – жыхар 
Жлобіна. Прад’яўлена абвінавачанне 
па артыкуле «Групавыя дзеянні, якія 
груба парушаюць грамадскі пара-
дак».

78. Яўген Каханоўскі – жыхар 
Жлобіна. Прад’яўлена абвінавачанне 
па артыкуле «Групавыя дзеянні, якія 
груба парушаюць грамадскі парадак».

79. Марына Глазава – затрымана 
ў межах крымінальнай справы па 
артыкуле «Групавыя дзеянні, якія гру-
ба парушаюць грамадскі парадак».

80. Ілля Паланянкін – затрыманы 
ў межах крымінальнай справы па 
артыкуле «Групавыя дзеянні, якія 
груба парушаюць грамадскі пара-
дак».

81. Марк Салоннікаў – быў затры-
маны ў межах крымінальнай справы 
аб масавых беспарадках.

82. Дзяніс Марусевіч – прад’яўлена 
абвінавачанне па артыкуле «Удзел у 
масавых беспарадках».

83. Арцём Касакоўскі – быў затры-
маны 27 верасня ў межах справы аб 
масавых беспарадках.

84. Расціслаў Стэфановіч – сябра 
пашыранага складу Каардынацыйнай 
рады.

85. Мікіта Ганчароў – затрыма-
ны ў межах крымінальнай справы аб 
масавых беспарадках.

86. Уладзімір Гарох – затрыманы 
па так званай «карэліцкай справе».

87. Максім Зіневіч – затрыманы 
ў межах крымінальнай справы аб 
масавых беспарадках.

88. Міхаіл Калішук – знаходзіцца 
ў статусе падазраванага па 
крымінальнай справе аб масавых 
беспарадках.

89. Антаніна Канавалава 
– давераная асоба Святланы 
Ціханоўскай.

90. Іван Красоўскі – актывіст 
анархісцкага руху.

91. Ілля Мігно – быў затрыманы 
па крымінальнай справе «Удзел у 
масавых беспарадках».

92. Віктар Шаўра – прад’яўлена 
абвінавачанне па артыкуле «Удзел у 
масавых беспарадках».

93. Ганна Сунгурава – знаходзіцца 
ў статусе падазраванай па артыкуле 
«Удзел у масавых беспарадках».

94. Тамаз Піпія – футбольны 
балельшчык, затрыманы ў Гродне 
па падазрэнні ў арганізацыі масавых 
беспарадкаў.

95. Цімур Піпія – футбольны 
балельшчык, быў затрыманы ў 
Мінску па падазрэнні ў арганізацыі 
масавых беспарадкаў.

– Александр Ильич, всегда 
есть люди, которых содержимое 
чужого кошелька интересует 
больше, чем своего собственно-
го. Вот и в интернете нашлись 
те, кто решил подсчитать ваш 
доход и упрекнуть: мол, оппози-
ционер Ярошук получает пен-
сию госслужащего…

– Оказалось, у меня доста-
точно выслуги, чтобы получать 
пенсию госслужащего. Я пенсию 
оформил в 2011 году, но стал 
получать ее лишь в июле этого 
года. Я работал, у меня была зар-
плата в БКДП, поэтому я терял 
бы примерно половину пенсии.

В последнее время в нашей 
организации серьезно ослож-
нилось финансовое положение. 
Это случилось после того, как 
на ОАО «Беларуськалий» из 
Независимого профсоюза гор-
няков вывели более 2000 чело-
век, а это была основная органи-
зация, которая своими взносами 
обеспечивала наш бюджет. И мы 
были вынуждены уволить всех 
пенсионеров. Всего было пять 
человек в штате, из них – трое 
пенсионеров: юрист, междуна-
родный секретарь и я. Теперь у 
нас нет зарплаты, мы перешли 
на пенсии. В том, что я получаю 
пенсию госслужащего, некото-
рые усмотрели факт того, что 
Ярошук жирует и паразитирует 
на теле государства. Ну что тут 
комментировать…

– Но вы же эту пенсию не 
выклянчили, не украли, а зара-
ботали. Так почему должны 
отказываться?

– Я эти деньги не получал 9 
лет, с 2011 года. За всё это вре-
мя пенсия не накапливалась. Я и 
сейчас бы, наверное, все еще не 
получал пенсию, это был вынуж-
денный переход. За тот период, 
что возглавляю организацию, 
меня уже дважды штрафовали за 
невыплату зарплаты работникам.

– Некоторые были уверены, 
что вы работали не за зарплату…

– Это была моя принципи-
альная политика – обеспечить 
максимальную легализацию 
нашей организации, у нас дол-
жен быть свой бюджет, мы 
должны получать зарплату. И я 
сразу об этом говорил: взносы 
должны перечисляться в БКДП. 
До меня такой практики не 
было. И такой подход к рабо-
те выбил почву из-под ног тех, 
кто говорил, что мы на содер-

жании ЦРУ, Моссада и других 
иностранных спецслужб. Мы 
формировали свой бюджет на 
протяжении многих последних 
лет и формируем его сейчас.

Решение сократить штат было 
непростым. Двух работников, 
которые заинтересованы в том, 
чтобы получать зарплату и нара-
батывать пенсионный стаж, – зам-
председателя Сергея Антусевича 
и главного бухгалтера Ирину Бут-
Гусаим – мы перевели на половину 
оклада. Это вынужденная мера, 
просто не было другого выхода. И 
у нас сегодня хватает средств, что-
бы выплатить зарплату, оплатить 
аренду, коммунальные платежи, 
эксплуатационные расходы. Год 
назад мы сменили место дислока-
ции, искали, где можно платить 
меньше…

Я не сомневался, что рано 
или поздно все это вытащат на 
белый свет…

– Если не секрет, сколько 
сегодня пенсия госслужащего?

– Моя пенсия – 1000 бело-
русских рублей.

– А какой у вас был стаж?
– 20 лет и два месяца. В нача-

ле 2000-х годов был указ, соглас-
но которому в стаж госслужбы 
стали включать стаж работы в 
государственных организаци-
ях, если ты работал в качестве 
руководителя или главного спе-
циалиста. А я, перед тем как 
попасть в партийные органы, 
четыре с лишним года работал 
главным агрономом совхоза, и 
мне их включили в стаж.

Ясное дело, кто сегодня 
заинтересован в том, чтобы дис-
кредитировать меня и органи-
зацию…

– Ну а какая в этом крамо-
ла? Все знают, что у вас богатое 
чиновничье прошлое. Почему 
вы должны дарить эту пенсию 
государству? Кстати, какую 
зарплату получал председатель 
БКДП?

– Еще в 2003 году мне уста-
новили зарплату, эквивалент-
ную 200 долларам. Деньги я 
получал в белорусских рублях, 
конечно. И на протяжении цело-
го ряда лет она не повышалась. 
Последняя зарплата у меня была 
230 рублей на полставки.

Естественно, это наши вну-
тренние вопросы. Мы их не 
афишировали.

– А спецслужбы, видите, 
решили на этом сыграть.

– Я могу себе давным-дав-
но позволить не оглядываться 
на комментарии и всякие гадо-
сти, которые пишут в интерне-
те. Полжизни я работал на свое 
имя, а теперь имя работает на 
меня. Поэтому оправдываться, 
объяснять… Слава богу, что 
пишут! Один приятель издалека 
написал мне: если до сих пор 
пишут, значит, ты все делаешь 
правильно.

– Многие почему-то счита-
ют, что оппозиция – это бед-
ные, голые, нищие и безработ-
ные люди. Но фишка в том, что 
сегодня на протесты выходят 
те, кто ездит на дорогих маши-
нах, получает хорошие зар-
платы, владеет собственным 
бизнесом. Даже командир мин-
ского ОМОНа Дмитрий Балаба 
недавно с удивлением отметил 
этот факт: мол, чего этим-то 
не хватает?

– Я думаю, на все эти вопро-
сы в свое время дал ответ бан-
кир Виктор Бабарико, которо-
го мощно поддержали белору-
сы. Бабарико не скрывал свой 
достаток, и люди моментально 
сообразили: если хотим иметь 
более-менее приличный образ 
жизни, то должны следовать 
за теми, кто умеет заработать 
состояние для себя. Заработал 
для себя – значит, и для стра-
ны, и для народа сумеет! А те, 
кто пределами мечтаний народа 
делает чарку и шкварку, о себе, 
может, и позаботится. Но как 
сделать богатой страну и народ, 
они, к сожалению, не знают. И 
поэтому народ массово пошел 
за Бабарико.

А кухарки и кухари, кото-
рые управляют государством, не 
имея ни малейшего представ-
ления о том, как это делается, 
и обеспечивают равенство в 
нищете, – на них спрос невы-
сокий. Очень удобно управлять 
нищими, привязанными к госу-
дарственной кормушке. Мы с 
этой идеологией уже больше 
100 лет живем, с 1917 года. И 
она полностью себя дискреди-
тировала. У белорусов появился 
мощный запрос на государство, 
которым управляют современ-
ные топ-менеджеры. Они могут 
сделать всё для того, чтобы про-
цветала страна и народ жил в 
достатке. На мой взгляд, это 
огромный прорыв!

Марина КОКТЫШ.
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Як пропаведзь ад сатаны 
«бяседу» ўспрынялі яны
У нядзелю 150 жыхароў Ваўкавыска 
пайшлі не на мітынг, а ў мясцовую 
праваслаўную царкву, каб памаліцца 
за Беларусь. Пасля літургіі людзей 
пачалі затрымліваць супрацоўнікі 
міліцыі і адвозіць у мясцовы райад-
дзел “на бяседу”…

Нядзеля – гэта дзень для Бога.
Так святары даводзяць нам.
І ад малога да старога
Набожны люд падаўся у храм.
За Беларусь свае малітвы
Да Бога ўзносілі яны.
Іх гурт амаль што маналітны,
Калі зірнуць са стараны.
На мітынгах мы бачым часта
Цяпер падобны маналіт.
І ў міліцэйскага начальства
Быў, так бы мовіць, бледны від,
Бо для яго людскія зборні –
Нібы ануча для быка:
Байцы адкрыта ладзяць бойні
Або хапаюць спадцішка.
Па сутнасці, пад дахам храма
Сабраўся гэтакі ж натоўп,
І неабходна там таксама
Зрабіць “хапун”, на добры толк.
Дый невядома, што на справе
На пропаведзі плешча поп…
Таму не ўздзіў, што неўзабаве
Была каманда на захоп.
Аўтамабілі-экіпажы
Калонай сталі ля царквы.
Прыгналі й “козлік” нехлямяжы,
Што ўжо крывы і ледзь жывы.
Людзей, якія выйшлі з храма,
Адразу ж бралі пад канвой.
Як быццам д’ябал, скажам прама,
У дзень той лётаў над царквой,
Таму запомніцца нядзеля
Усім так званым “бунтарам”.
Даставілі да райаддзела
Тых, хто прыйшоў маліцца ў храм.
І там у зале большай самай 
Чакаў іх доблесны маёр.
У адпаведнасці з праграмай
На “бунтароў” ён танкам пёр,
Хаця сцвярджаў, што “вёў бяседу”,
Каб разумнелі “бунтары”.
– Дарэмна ты, – сказаў ён дзеду, – 
Па вулках шастаеш, стары.
Сядзеў бы лепей ты на печы
Або ў альтанцы на дварэ.
Дый вірус зноў ажыў, дарэчы, – 
Цябе, крый божа, прыбярэ…
Папрок пачула маладзіца:
– Убіць патрэбна ў галаву:
Калі захочацца маліцца,
Не варта несціся ў царкву.
Павесь на покуце ікону
І хоць разбі ў паклонах лоб,
Маліся на яе да скону.
Нашто табе царква і поп?
На дзецюка зірнуў ён строга
Вачыма грознага суддзі:
– Чаго ты сноўдаеш да бога?
Да палюбоўніцы хадзі!
Ствары з суседкаю суполку
І з ёй “маліцца” пачынай.
З такой суполкі болей толку,
Бо ты, гляджу, такі бугай!
Вось так усім “уставіў розум”
Геройскі, доблесны маёр:
Камусьці выказаў пагрозу,
Камусьці – ганьбу ці дакор.
– Не будзе вам маёй спагады:
Калі ў кагось пратэст наўме
І ў бога просіць змены ўлады – 
Маліцца прыйдзецца ў турме.
Я асабіста арыштую!
А як жа вернікі? Яны
Успрынялі “бяседу” тую
Як пропаведзь ад сатаны.

Харошая навіна
Як на вулкане нашая краіна,
Благіх навін цяпер, як кажуць, цьма.
І самая харошая навіна
Была б у тым, што ў нас навін няма…

Два сняданкі
З-за таго жаніўся маладзён,
Што яму абрыдла кожны ранак
Дбаць, каб быў належным рацыён,
І самому гатаваць сняданак.
Неўзабаве, пачасаўшы чуб,
Ён сышоў ад жонкі да каханкі,
Бо яму, калі ўступіў у шлюб,
Гатаваць прыйшлося два сняданкі…

http://www.nv-online.info44 19 ÌÀß 2020 ã.

П О Ш Т А

КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯўВЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА ЧЫТАЧ

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Ми аи  А О СКИ .

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

М а  АВА К . 
Ма .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

ан  Я а  
А А Н НАК   

а ны  ран ра ы.
Мінск.

НА ЗАМЕТКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

 К ОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

ри  СОСНОВСКИ .
. .  

С нн н  ра на.

НАБОЛЕЛО!

ЕСТЬ ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Ни а  МЕ НИКОВ  
и ира .

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.М Ы ЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИЧНЫЙ ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

ни  СА .
Минск.

ПАРАЛЛЕЛИ

«Мы не будзем маўчаць!»
На YouTube з’явіўся відэазварот студэнтаў і выкладчыкаў БДУ, у якім яны тлумачаць, чаму маюць 

права выходзіць на мірныя акцыі і чаму не могуць маўчаць. Вось тэкст гэтага відэазвароту.

ПРЫНЦЫПОВА!

РУБАМ!

Яна САДОЎСКАЯ, студэнтка ФМА:
– Ужо шмат гадоў універсітэты 

годна выконваюць місію захаван-
ня і перадачы культуры і ведаў у 
грамадстве.

Таццяна ВІШНЯКОВА, сту-
дэнтка юрфака:

– Дзеля выканання гэтай ролі 
выключна важна падтрымліваць 
дух свабоднага развіцця 
акадэмічнай супольнасці.

Алена БОНДАР, студэнтка 
ФФСН:

– Каб адпавядаць патрабаван-
ням сучаснага свету, навучанне ва 
ўніверсітэце павінна быць воль-
ным ад усіх формаў палітычнага і 
эканамічнага ціску.

Кацярына САКАЛОВІЧ, 
старшы выкладчык ФФСН:

– Свабода ў прафесійнай 
падрыхтоўцы і выкладанні – 
фундаментальны прынцып 
універсітэцкага жыцця.

Арсеній ЦЕРАШКОВІЧ, сту-
дэнт ФГіГ:

– Таму ўрад краіны і 
ўніверсітэты павінны паважаць 
гэтае патрабаванне.

Аляксандр ЛАЗОЎСКІ, стар-
шы выкладчык ФФСН:

– Паводле Канстытуцыі, мы, 
члены акадэмічнай супольнасці 
БДУ, як грамадзяне Рэспублікі 
Беларусь маем права і нават 
грамадзянскі абавязак…

Антон ЧАРАНКОЎ, студэнт 
хімфака:

– …у любым месцы і ў любы 
час свабодна і без страху…

Вікторыя РАДЗІЕЎСКАЯ, 
старшы выкладчык ФФСН:

– …выказвацца супраць гвал-

ту, хлусні, несправядлівасці, пару-
шэння свабод і Асноўнага закона 
нашай краіны.

Наталля КАРАВА, студэнтка 
хімфака:

– Мы бачым, што адбываецца 
сёння ў краіне: людзей за іх думкі і 
выказванні звальняюць, збіваюць, 
калечаць, затрымліваюць, штра-
фуюць, вывозяць за мяжу, 
забіваюць, пазбаўляюць грамад-
зянства. Ніхто не нясе за гэта 
адказнасці.

Ганна ЗЕЛЯНЕЎСКАЯ, сту-
дэнтка ФФСН:

– Рэктар Беларускага 
дзяржаўнага ўніверсітэта Андрэй 
Кароль асабіста паабяцаў, што 
ніводны студэнт, выкладчык і 
супрацоўнік БДУ не будзе зволь-
нены ці адлічаны з-за сваёй 
палітычнай актыўнасці.

Максім КАНДРАТОВІЧ, сту-
дэнт ФРіКТ:

– Через две недели после нача-
ла учебного года была уволена 
преподаватель факультета физи-
ки и компьютерных технологий 
Светлана Волчок.

Вікторыя РАДЗІЕЎСКАЯ, 
старшы выкладчык ФФСН:

– Мы лічым, што гэта 
палітычна матываванае звальнен-
не, і патрабуем аднавіць Святлану 
на працы.

Яўген СІДАРЭНКА, студэнт ФСК:
– Сёння, калі мы не абаронім 

яе правы і годнасць, заўтра 
наступным можа стаць кожны з 
нас.

Аляксандра ЯКАЎЛЕВА, сту-
дэнтка ФСК:

– Наши требования соот-

ветствуют этическому кодексу 
Белорусского государственного 
университета, согласно которо-
му…

Алена ЖЭЎНЯРОВІЧ, стар-
шы выкладчык ФСК:

– …корпоративная солидар-
ность, чувство долга и ответ-
ственность за судьбу и процве-
тание университета, забота о 
сохранении профессиональной 
репутации, чести и достоинства 
каждого члена университетского 
сообщества…

Роза ТУРАРБЕКАВА, дацэнт 
кафедры міжнародных адносін 
ФМА:

– …вот те базовые ценно-
сти, которые должны определять 
нравственные императивы и 
моральные предписания поведе-
ния и деятельности сотрудников 
и студентов университета.

Маргарыта ШАЎЦОВА, сту-
дэнтка ФФСН:

– Мы, студэнты і выкладчыкі 
БДУ, праводзім выключна 
мірныя акцыі салідарнасці, аднак 
кіраўніцтва спрабуе забараніць і 
гэта.

Ганна ДАВІДОВІЧ, дацэнт 
ФФСН:

– Маўляў, члены акадэмічнай 
супольнасці БДУ павінны заста-
вацца па-за палітыкай, а людзям з 
грамадзянскай пазіцыяй не месца 
ў навучальных аўдыторыях. 

Мілена РАМАНОВІЧ, сту-
дэнтка фізфака:

– Мы выступаем супраць 
гвалту і рэпрэсій да мірных 
пратэстоўцаў. Гэта не палітычнае 
пытанне. Гэта пытанне 

гуманізму, салідарнасці і вернасці 
акадэмічнай супольнасці нашай 
альма-матар.

Вадзім ЛІТВІНКА, студэнт 
юрфака:

– Калі студэнты былі затры-
маны і падвяргаліся знява-
зе і прыніжэнню чалавечай 
годнасці, калі лепшыя выпускнікі 
факультэтаў былі незаконна 
заключаны пад варту, універсітэт 
маўчыць.

Аляксандр ПАРШАНКОЎ, 
магістрант гістфака:

– Мы не можам заплюшчыць 
вочы і проста вучыцца і вучыць, 
калі ў краіне адбываецца прававы 
дэфолт.

Аляксандр НОВІКАЎ, 
магістрант гістфака:

– Мы не будзем чакаць нашага 
выпуску з БДУ, каб ужо за межамі 
ўніверсітэта свабодна выказваць 
свае меркаванні, бо наш час, час 
змяняць штосьці, ужо зараз.

Дарына РЭЎТ, студэнтка 
юрфака:

– Адміністрацыя факультэтаў 
робіць усё дзеля таго, каб мы 
маўчалі і рабілі выгляд, быц-
цам студэнты і выкладчыкі не 
з’яўляюцца часткай беларускага 
грамадства.

Тамара БАБІНА, студэнтка 
юрфака:

– Але мы, студэнты БДУ, 
такія ж грамадзяне Рэспублікі 
Беларусь, як і лекары, рабочыя ці 
журналісты.

Кацярына КАЦІОН, студэнт-
ка юрфака:

– Як і ўвесь беларускі народ 
мы не будзем маўчаць, а будзем 

гаварыць праўду, будзем спяваць 
і дабівацца справядлівасці ва ўсёй 
краіне.

Кацярына КАЎТУНЕНКА, 
студэнтка ФФСН:

– Нам спрабуюць забараніць 
збірацца…

Ілля ХАМЕНКА, студэнт 
юрфака:

– …выказваць сваю грамад-
зянскую пазіцыю.

Андрэй ВОЙТАЎ, студэнт 
юрфака:

– Нас пераконваюць у тым, 
што мы павінны моўчкі трымаць 
усю несправядлівасць як уну-
тры, так і па-за межамі нашага 
ўніверсітэта.

Глафіра ЖУК, студэнтка 
журфака:

– Мы заклікаем кіраўніцтва 
БДУ спыніць пераслед студэнтаў 
і выкладчыкаў, якія выход-
зяць на мірныя акцыі супраць 
несправядлівасці і гвалту.

Паліна ВОЎКАВА, студэнтка 
фізфака:

– Мы таксама патрабуем, каб 
кіраўніцтва ўніверсітэта абара-
няла асабістую прастору нашых 
студэнтаў ад гвалту сілавікоў.

Канстанцін ЗАБЭЛА, сту-
дэнт ФРіКТ:

– Студэнцкія інтэрнаты і 
кампусы павінны заставацца для 
студэнтаў родным домам, дзе яны 
адчуваюць сябе ў небяспецы і не 
баяцца збіцця і гвалту.

Ксенія СЫРАМАЛОТ, сту-
дэнтка ФФСН:

– Універсітэт – гэта месца, дзе 
мы павінны выкладаць і вучыцца 
не толькі авалодваць ведамі, але 

таксама набываць і адстойваць 
сваю грамадзянскую пазіцыю…

Аліна ПЕТРУСЕНКА, сту-
дэнтка ФСК:

– …адрозніваць праўду ад 
хлусні, захоўваць агульначалаве-
чыя каштоўнасці і дух.

Павел БАРКОЎСКІ, дацэнт 
ФФСН:

– Мы ўсе, грамадзяне Рэспублікі 
Беларусь, незалежна ад нашых 
палітычных перакананняў павінны 
ўсвядоміць: для нашай Айчыны 
адным з галоўных рэсурсаў для 
развіцця з’яўляецца інтэлект.

Вадзім БЕЛЯВЕЦ, дацэнт 
гістфака:

– Сённяшнія студэнты – 
галоўныя капіталаўкладанні 
нашай краіны. Яны наш адзіны і 
сапраўдны залаты запас.

Таццяна СІНІЦА, дацэнт 
ФФСН:

– Толькі розум, вопыт і 
настойлівасць могуць забяспе-
чыць дабрабыт нашага грамад-
ства. І мы абавязаны даць ім 
гэтую магчымасць.

Яраслаў КОТ, старшы 
выкладчык юрфака:

– Універсітэт – гэта не 
загады, статуты, будынкі і 
тэрыторыі кампусаў. Універсітэт 
– гэта супрацоўнікі і студэнты, 
навукоўцы і выкладчыкі, якія, 
паводле Канстытуцыі, маюць 
правы і грамадскі абавязак у 
любым месцы, у любы час выказ-
вацца супраць гвалту, хлусні, 
несправядлівасці і парушэння 
асноўных свабод і законаў. Дык 
давайце выказвацца разам.

Разам!

Команда Сергея Михалка 
напоминает белорусскому ОМОНу,  
как бойцы львовского «Беркута»  

на коленях просили  
прощения у народа

Сяргея Сташэўскага –  
да крымінальнай 

адказнасці!

Вот уже несколько лет музыкальная 
группа Brutto прописана в Киеве. Но ребята 
внимательно следят за событиями, которые 
происходят в родной Беларуси. Их, конеч-
но, страшно возмутило брутальное наси-
лие со стороны белорусского ОМОНа над 
участниками мирных протестных акций. 

Отправляя этот снимок в сеть, они сделали 
такую приписку: «Эта фотография была 
сделана совсем недавно в Украине. В 2014 
году бойцы львовского «Беркута» на коленях 
просили прощения у народа. Они получили 
шанс остаться людьми. Остальные сели 
или бежали из страны».

У па-за мінулым нума-
ры “Народнай Волі” надру-
кавана карэспандэнцыя пра 
тое, што пакінуў сваю пасаду 
Сяргей Сташэўскі, які, буду-
чы кіраўніком адміністрацыі 
Кастрычніцкага раёна 
г.Віцебска, прымусіў стар-
шыню і членаў выбарчай 
камісіі перапісаць выніковы 
пратакол галасавання на 
карысць А.Лукашэнкі, хоць 

выбаршчыкі аддалі пера-
вагу С.Ціханоўскай. Але ў 
публікацыі не сказана, дзе ён 
атабарыўся пасля сыходу з 
пасады старшыні райвыкан-
кама.

Паводле закона супраць 
яго павінна быць узбуджана 
крымінальная справа. Зноў 
жа – пра гэта ні слова. Калі 
вышэйшыя ўлады пайшлі на 
выратаванне чалавека, які 

сваімі дзеяннямі паспрыяў 
таму, што вынікі галасавання 
былі сфальсіфікаваны, то сваё 
прынцыповае слова павінна 
сказаць пракуратура.

У любым выпадку нельга 
змірыцца з тым, што адбыло-
ся падчас выбараў у Віцебску.

В а А Ы ЕНКА
на ра н а на а ны   

 а а  а а  
р н  ы ара .

РЕЗОНАНС

С гордостью  
за молодежь

Воскресенье 11 октября 2020 
года. Тревожное, тягостное, с 
натянутыми нервами, но пода-
ющее надежду и уверенность 
в том, что для молодых людей 
современной Беларуси не вер-
нется то время, когда им власти 
насаждали идеологию, выгод-
ную ей, но ничего общего не 
имеющую с их демократически-
ми убеждениями.

В очередной раз я убедился, 
насколько наша молодежь смелая, 
отважная, решительная. Грубые 
задержания, избиения и униже-
ния ребят не могут оставлять 
равнодушным ни одного здра-
вомыслящего человека. Они 
позавчера ложились на асфальт 
перед вооруженными «защит-
никами» власти, пытались 
вступить в диалог со «стража-
ми порядка», открыто заявляли 
свои вполне логичные требова-
ния, пели песни и устраивали 
акции в знак протеста, помога-
ли нам, представителям старшего 
поколения, заявить о том, о чем 
мы долгие годы молчали.

Во все времена студенты были 
самой активной частью граждан-
ского общества, оплотом борьбы 
за социальную справедливость. 
Мы, взрослые, – преподаватели, 
родители, родные и близкие – 
должны поддержать их, не дать 
впасть в отчаяние и разувериться 
в добрых начинаниях. Во всем 
мире на нашу молодежь смотрят 
с упованием как на талантливых, 
обладающих творческими спо-
собностями, умных, инициатив-
ных, подающих большие надеж-
ды в реализации задуманных 
планов людей. Убежден, что наша 
молодежь в это судьбоносное для 
страны время не уронит честь 
и достоинство, станет олице-
творением свободной и сильной 
Беларуси.

Очень хочется надеяться, 
что мои слова будут услыша-
ны нашим государством в лице 
его высших должностных лиц, 
которые должны понимать, что 
обманутая и забитая молодежь 
никак не может быть оплотом 
прогресса. Молодежь всё зна-

ет и всё понимает. Ее нельзя 
обманывать. Она этого не про-
стит.

В завершении приведу сло-
ва Янки Купалы, написанные в 
сложный период начала XX века, 
когда ему, молодому человеку, 
приходилось отстаивать свою 
гражданскую позицию:

А хто там ідзе, а хто там ідзе
У агромністай такой грамадзе?
                   – Беларусы.

А чаго ж, чаго захацелася ім,
Пагарджаным век, ім, сляпым,  
     глухім?
              – Людзьмі звацца.

Наша молодежь, как и весь 
народ, очень хочет зваться людь-
ми. Солидаризуемся с ней!

и ри  ЯКЕВИ  
ан и а  ри и и  на  

н  а и  а р  
ра ы  и ани арны  
и и ин О Ин и  

и н а р  
ар нн  

ни р и а .



С В Е Т   I   М Ы  http://www.nv-online.info55 13 ÊÀÑÒÐÛ×ÍIÊÀ 2020 ã.

ОСОБЫЙ  ВЗГЛЯД 

ЭВРИКА!

Северная Корея показала 
новую ракету

Раньше на авиазаводах непре-
менно был слышен звук клепаль-
ных молотков. В ангаре американ-
ской компании Boom Supersonic 
в аэропорту Денвера в штате 
Колорадо, наоборот, довольно тихо. 
Такое впечатление, что находишься 
в гигантской лаборатории, в кото-
рой особо придирчиво следят за 
чистотой. Никаких стружек, ника-
ких громких станков. Здесь рабо-
тают прямо-таки с хирургической 
точностью, проверяя сотые доли 
миллиметра с помощью лазерных 
измерительных приборов. Добро 
пожаловать – вы на авиационном 
производстве ХХI века!

XB-1: первый в мире 
сверхзвуковой самолет  

за частные деньги
«Мы тут каждый день с вол-

нением наблюдаем за тем, как в 
нашем ангаре вызревает будущее 
авиации», – говорит Блейк Шолль, 
39-летний глава высокотехнологич-
ной компании Boom Supersonic. К 
концу этого десятилетия она соби-
рается наладить серийное произ-
водство самолета Overture – пер-
вого после «Конкорда» (Concorde) 
коммерческого сверхзвукового пас-
сажирского авиалайнера.

Чем Overture будет 
отличаться от Concorde

В компании Boom Supersonic уве-
рены, что на мировом рынке пас-
сажирских авиаперевозок имеется 
довольно большая ниша для нового 

поколения сверхзвуковых самолетов, 
которые придут на смену британо-
французскому «Конкорду», чья эра 
закончилась в 2003 году. Благодаря 
современным технологиям эти лай-
неры можно сделать достаточно эко-
номичными, так что полет обойдется 
пассажиру не дороже сегодняшнего 
билета в бизнес-классе на дальнема-
гистральном рейсе.

К тому же Overture будет прибли-
зительно на четверть меньше своего 
предшественника. Новый сверхзву-
ковой лайнер рассчитан не на 100, 
как «Конкорд», а максимум на 75 пас-
сажиров, его длина – 51,8 метра вме-
сто 62 метров, размах крыльев соста-
вит 18,2 метра против 25,5 метра.

Создатели Overture надеются, что 
более компактный самолет позволит 
минимизировать громкость звуково-
го удара, неизбежно возникающего, 
когда преодолевается скорость звука, 
и это существенно расширит воз-
можности применения нового лай-
нера. Ведь «Конкорду» разрешали 

развивать сверхзвуковую скорость 
только над океанами. Впрочем, пока 
в компании Boom Supersonic исхо-
дят из того, что запрет на звуковые 
удары над сушей сохранится, хотя 
не исключают, что регулятор в США 
пересмотрит это правило в случае 
появления менее громких самолетов.

Биотопливо для 
межконтинентальных 

рейсов
Но даже если брать только марш-

руты над океанами, Overture мог бы 
обслуживать порядка 500 направ-
лений, насчитал Блейк Шолль. Так, 
при двойной скорости звука полет 
из Лондона в Нью-Йорк занимал бы 
всего 3 часа 15 минут вместо 7 часов, 
а из Сан-Франциско можно было бы 
добраться до Токио за 5 с половиной 
часов вместо нынешних 11.

Поэтому понятно, почему про-
ект активно поддерживает японская 
авиакомпания Japan Airlines (JAL), 
которая уже заказала 20 самолетов 
и внесла предоплату. Опцию на 10 
лайнеров приобрела и авиакомпания 
Virgin Atlantic Airways британского 
миллиардера Ричарда Брэнсона, при-
чем в случае провала проекта она 
не может претендовать на возврат 
уплаченных миллионов долларов, а 
сумма двузначная.

Overture должен стать не только 
экономичным, но и экологичным 
самолетом. Этому аспекту в Boom 
Supersonic с самого начала прида-
вали принципиальное значение, 
поэтому все самолеты компании 
должны будут летать на керосине 
из биологического сырья.

ТАМ, ГДЕ ДИКТАТУРА

В Северной Корее по случаю 
75-й годовщины основания пра-
вящей Трудовой партии страны 
показали новую межконтинен-
тальную баллистическую ракету 
«Пуккыксон 4-А». Презентация 
прошла во время праздничного 
парада в Пхеньяне.

«Северная Корея продемон-
стрировала новую межконтинен-
тальную баллистическую раке-
ту, внешний вид которой до это-
го был неизвестен», – сообщает 
Reuters. По данным издания, 
лидер Северной Кореи Ким Чен 
Ын отметил, что страна продол-
жит наращивать национальную 
оборонительную мощь.

Новая разработка североко-
рейских ученых стала четвер-

той в линейке твердотопливных 
ракет «Пуккысон» (в переводе с 
северокорейского – «Полярная 
звезда»). «Пуккысон-1» стала 
первой северокорейской бал-
листической ракетой для под-
водных лодок, «Пуккысон-2» 
– первой твердотопливной 
ракетой. «Пуккысон-3», испы-
танная в октябре прошлого 
года, стала основой для созда-
ния северокорейского ракетно-
го комплекса.

О предстоящей презентации 
в КНДР нового стратегического 
оружия стало известно в марте 
этого года. Тогда власти страны 
провели испытания и выпусти-
ли три неопознанных снаряда в 
сторону Японского моря.

АВТОНОВОСТИ

Южнокорейская компания Hyundai 
поставила семь первых водородных грузови-
ков Xcient Fuel Cell клиентам из Швейцарии, 
начав таким образом продажи первого в 
мире серийного грузовика такого типа. Об 
этом сообщается на сайте Hyundai.

Длина грузовика составляет около 9,5 метра. 
Он оснащен водородной силовой установкой с 
двумя тяговыми электромоторами на топливных 
элементах, каждый из которых имеет мощность 
129 лошадиных сил. Семь топливных баков гру-
зовика вмещают до 32 килограммов сжиженного 
водорода, а запас хода Xcient Fuel Cell составляет 
около 400 километров. Дозаправка занимает до 
20 минут, пишет РБК. Полная масса грузовика 
может достигать 36 тонн.

До конца текущего года Hyundai планирует 
поставить в Швейцарию еще 43 грузовика, а 
затем компания намерена начать продажи водо-
родных грузовиков этой и других моделей в 
Северной Америке и Китае. Со следующего года 

Hyundai сможет производить до 2 тысяч водо-
родных грузовиков в год.

Также компания намерена создать свыше 
100 водородных заправочных станций, которые 
покроют потребности в топливе как коммерче-
ских, так и личных автомобилей на водородных 
элементах.

Напомним, в середине сентября компа-
ния Mercedes-Benz официально представила 
водородный грузовик GenH2, первый грузо-
вой автомобиль компании, работающий на 
водородных топливных элементах.

Перспективный тягач предназначен для 
перевозки грузов на большие расстояния. 

В движение машину приводят два электро-
двигателя, пиковая мощность каждого из 
которых составляет 449 лошадиных сил, а 
базовая – 312 лошадиных сил. Моторы грузо-
вика получают энергию от 300-киловаттной 
системы топливных элементов и аккумуля-
тора, способного временно выдавать допол-
нительные 400 киловатт мощности. Батарея 
предназначена для «обеспечения ситуатив-
ной поддержки мощности топливного эле-
мента: например, во время пиковых нагрузок 
при ускорении или при движении в гору с 
полной загрузкой».

Жидкий водород содержится в двух 
резервуарах общей емкостью 80 килограм-
мов. Такой запас топлива позволяет грузо-
вику проехать тысячу километров без доза-
правки. В компании обещают, что заправка 
грузовика будет занимать столько же време-
ни, сколько и заправка обычного грузового 
автомобиля дизельным топливом.

Hyundai начала поставки первого в мире серийного водородного грузовика

РАКУРС

Берлинский «Форум Гумбольдтов» 
готовится к открытию

Семь с лишним лет и 644 миллиона евро… Сейчас появилась надежда, что «Форум Гумбольдтов» 
откроют уже в этом году и одним крупномасштабным долгостроем в Берлине станет меньше.

Согласитесь, в эти осенние дни, когда вторая волна 
пандемии накрывает регион за регионом, а кое-где еще 
не сошла даже первая, нам явно не хватает ободряю-
щих новостей. Но как минимум одну такую новость мы 
нашли и теперь передаем дальше. «Форум Гумбольдтов» 
откроет свои двери для первых посетителей 17 дека-
бря 2020 года, пообещал генеральный директор этого 
культурного учреждения Хартмут Доргерло на пресс-
конференции 7 октября. 

Прошло семь лет с тех пор, как был заложен первый 
камень «Форума Гумбольдтов». Первоначально открытие 
нового культурного центра в Берлине было запланирова-
но на 2019 год, когда отмечалось 250-летие знаменитого 
немецкого путешественника-исследователя Александра 
фон Гумбольдта. Ничего из этого не вышло: строитель-
ство затянулось. Стоимость проекта оценивалась в 595 

миллионов евро. Сейчас она уже превышает 640 миллио-
нов, но каким будет итоговый счет, можно будет сказать 
только в конце пути.

«Форум» строится на месте, где некогда стоял бер-
линский городской дворец – главная столичная рези-
денция бранденбургских маркграфов и курфюрстов, а 
позднее – прусских королей и германских императоров. 
Дворцовый купол на протяжении веков задавал тон в 
небе над Берлином.

Здание было сильно повреждено во время Второй миро-
вой войны. А в 1970-х на месте руин возвели Дворец респу-
блики, ставший одним из главных архитектурных символов 
ГДР. Его снесли пару лет назад, чтобы реконструировать в 
центре столицы старый городской дворец и разместить в 
нем культурный и научный центр, носящий имя братьев 
Александра и Вильгельма фон Гумбольдтов. Частично сюда 
перенесут коллекции из соседствующих с «Форумом» музеев. 
Здесь будут проходить выставки, научные конференции.

Планируется, что с 17 декабря посетители смогут осмо-
треть экспозицию, посвященную истории здания и бра-
тьям Гумбольдтам. В январе откроются еще три выставки. 
Ожидается, что с весны 2021 года внутри здания уже будут 
проходить разного рода образовательно-просветительские 
мероприятия. Открытие коллекций Этнологического музея 
и Музея азиатского искусства запланировано на конец лета 
2021 года. В общем, открытие площадок будет происходить 
постепенно, а не одним махом.

Сверхзвуковой пассажирский 
самолет Overture:  

за дело взялся частный бизнес
У СССР был Ту-144, у Великобритании и Франции – «Конкорд», у США в ХХ веке 

ничего не получилось. Теперь фирма Boom Supersonic представила прототип лайнера 
нового поколения.
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 Быть человеком 
ан ШАМО ИН  

антрополог, кандидат философских наук,  
ректор Новосибирского открытого университета

Не так давно писатель 
Дмитрий Быков сказал в одной 
своей небольшой статье: «Но 
человек – это существо, которое 
не должно вести себя естествен-
но». Текст посвящался реакциям 
российской публики на смерть 
экстремального националиста 
Тесака. Основная мысль: нехо-
рошо испытывать «праведную 
радость», даже когда уничто-
жается тот, кто сам был унич-
тожителем. Естественно, но – 
нехорошо. Не по-человечески, 
потому как человек в той мере и 
человек, в какой может он пре-
взойти естественное. К тому же, 
что естество наше по многим 
показателям – звериное.

Да, сказанное Быковым 
отлично описывает проблему 
нашей антропологии. Поступать 
по естеству, по нашим инстин-
ктам и базовым потребностям, 
– прямой путь к животному. 
Самое впечатляющее в нас – как 
самое человечное, так, впрочем, 
и бесчеловечное, – связано со 
способностью естеству проти-
востоять. Естественный чело-
век есть оксюморон. Радоваться 
смерти врага – естественно. Но 
если мы попробуем и не возра-
дуемся – что будет? Возможно, 
это будет шаг к преображению? 
Но вот вопрос: в нашем мире, 
где так немного преображен-
ных умов и душ, не окажется ли 
тот, кто человечен, в постоян-
ном проигрыше перед тем, кто 
естественен? Как вообще можно 
делать ставку на принцип «про-
щайте врагам вашим», когда 
вокруг тебя живут по принципу 
«око за око»?

Вполне понятно, почему 
такие мысли приходят, когда 
думаешь о событиях в Беларуси. 
Безоружные люди еженедельно 
выходят на улицы, несут фла-
ги, цветы и взывают к совести 
«государевых слуг». В ответ 
получают лишь разную степень 
насилия: от сдержанно-тупо-
го до жестоко-карательного. 
«Государевы слуги» не перехо-
дят на сторону общества в том 
масштабе, чтобы это критиче-
ски повлияло на баланс проти-
востоящих сил. Они не прояв-
ляют сочувствия к женщинам, 
не разговаривают с людьми 
иначе, чем на языке приказа, 
брани или бросания в автозак. 
Возникает ощущение, что перед 
нами не люди, способные что-то 
чувствовать и понимать, а дей-
ствительно, обезличенные ряды 
какого-то темного фэнтезийно-
го воинства.

Когда смотришь – вот улы-
бающиеся горожане, красивые 
девушки с цветами, студенты и 
почтенные пожилые люди, все 
они живым, неспешным много-
тысячным ручьем текут, взяв-
шись за руки, вдоль баррика-
ды из щитов и хором: «Жыве 
Беларусь!», «Милиция с наро-
дом!», – думаешь: вот, сейчас 
черные ряды дрогнут, и вый-
дет из них один, потом другой, 
потом несколько солдат, снимут 

свои шлемы и наконец соеди-
нятся, сольются со своим наро-
дом. Встреча на Эльбе, тоталь-
ное братание, смех, объятия и 
брошенные щиты. Но – ниче-
го не происходит. Баррикада 
неподвижна, забрала опущены, 
молчание. Ждут приказов. А 
через какое-то время народ-
ное шествие, как только спло-
ченность его начинает редеть, 
становится шествием жертв, а 
черная баррикада оживает и 
распределяется на отряды охот-
ников за головами.

Кажется, что здесь тупик. И 
обе стороны выходят из преде-
лов естественного. Но с разных 
сторон понимания, что такое 
– естественное. Одним было 
бы естественно проникнуться 
эмпатией и сочувствием к своим 
согражданам и уже перейти на 
светлую сторону. Но они безу-
пречны в исполнении приказов 
и кидают сограждан на асфальт, 
а потом – в изоляторы. Другим, 
под властью естественного 
закона самосохранения, уже 
пора бы понять свое бессилие 
перед системой и уйти с пло-
щадей и улиц. Но они продол-
жают выходить. Их избивают и 
арестовывают, но их страх как 
будто бесследно исчезает уже на 
следующее утро. Или же, отда-
ваясь естественному чувству 
ярости, им пора бы вспомнить 
свое партизанское прошлое и 
перевести революцию совсем в 
иной, в «ленинский» формат. Но 
они по-прежнему предпочитают 
белые знамена и цветы «коктей-
лям Молотова».

Недавно в одной из своих 
передач Александр Невзоров, 
известный мастер провоцирую-
щих аналогий, сравнивал сегод-
няшние революции в Беларуси 
и Кыргызстане. В одном случае 
люди выходят против «государе-
вых слуг» в качестве отважных 
мучеников – и тем самым актив-
но пробуждают у обратной сто-
роны качества палачей. В другом 

же случае, в Кыргызстане, люди 
вышли с явной готовностью к 
драке – и получили почти мгно-
венную капитуляцию силови-
ков, перешедших «на сторону 
народа». Кажется, все очевидно, 
и второй, классический «ленин-
ский», вариант революции и по 
сей день остается непревзойден-
ным по эффективности. Однако 
тут есть ключевое «но».

Революция в Беларуси 
не похожа на все другие тем, 
что принцип захвата власти 
не является для нее ведущим 
мотивом. Она вдохновляется 
не целью передачи президент-
ского и прочих портфелей от 
одной политической элиты 
к другой. Белорусский про-
тест – это восстание одного 
образа жизни против другого, 
«сетевого мышления» – против 
вертикально-иерархического. 
Метафорически говоря, это вос-
стание свободного интернета 
– против государственного TV. 
Мы здесь имеем дело с переме-
нами мировоззренческих гори-
зонтов, а не с конкурирующими 
партийными программами. Это 
революция общественной инту-
иции, которая увидела, ощутила 
собственную перспективность и 
больше не желает пользоваться 
устаревшими, вековой давно-
сти регуляторами. В ней важен 
сам ее процесс, само пребыва-
ние в этой пограничной ситуа-
ции, ибо каждый день люди все 
больше убеждаются и в своем 
нравственном превосходстве, и 
в своей свободе. Более того, в 
этом убеждаются практически 
все, кто за революцией наблюда-
ет со стороны.

Такая убежденность в прав-
де белорусского протеста нас, 
наблюдателей, – тоже интерес-
ный факт. Вот сейчас парал-
лельно идут еще два радикаль-
ных исторических конфлик-
та: Кыргызстан и Нагорный 
Карабах. Там тоже в наличии 
полярная, непримиримая пока 

конфронтация сторон, а коли-
чество жертв, если смотреть 
на войну Азербайджана и 
Армении, уже несоизмеримо 
больше. Но происходящее не 
вовлекает нас таким безуслов-
но-нравственным образом, как 
репортажи из Беларуси. Мы 
наглядно убеждаемся в безжа-
лостном трагизме закавказской 
войны, когда смотрим на ворон-
ки, оставшиеся от жилых домов, 
и слышим потерянные голоса 
выживших. Мы видим все то 
бессмысленное и неисправимое 
зло, что несет для людей тщес-
лавие политиков, не умеющих 
договориться. Но мы избега-
ем однозначных оценок, мы не 
можем безоговорочно сказать, 
за кем правда. А с Беларусью 
– иное. Мы – в данном случае 
российские наблюдатели – чув-
ствуем в ее революции вопло-
щение нашей собственной, 
внутренней драмы. Мы видим 
в ней ту схватку будущего с про-
шлым, которая происходит и в 
нас самих.

Да, применить жесткую силу 
против жесткой силы – это 
естественный и вполне обо-
снованный порыв. Но здесь, в 
Беларуси, не будет ли это озна-
чать шаг назад, шаг в прежнюю, 
рудиментарную модель чело-
веческого бытия, где – «око за 
око», а не «прощайте врагам 
вашим»? Кто знает… Ведь, когда 
наблюдаешь очередной садизм 
«государевых слуг» при разгоне 
принципиально мирных граж-
данских шествий, бесспорно, 
гнев автоматически усиливает-
ся. Но, очевидно, люди Беларуси 
приняли решение оставаться 
людьми, несмотря ни на что. А 
что это в сравнении с окружа-
ющим миром, как не противо-
естественность? Они как будто 
решились на практический экс-
перимент по мотивам раннего 
христианства. И в этом смысле 
они – уже сейчас – одержали 
победу.
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Маэстро хочет совершить революцию. 
Зрительскую

В Большом театре Беларуси в 
новом сезоне приступил к работе 
весьма одаренный молодой дири-
жер Дмитрий МАТВИЕНКО. Он 
родился в Минске, у нас же учил-
ся в музыкальном колледже при 
Академии музыки, а потом уехал 
получать образование в Санкт-
Петербург, а затем еще и в Москву. 
То есть за плечами у человека 
две прославленные консервато-
рии, мастер-классы у знаменитых 
дирижеров Г.Рождественского, 
В.Юровского и Т.Курентзиса, 
так сказать, шлифовка высше-
го качества. Последние годы имя 
Дмитрия Матвиенко я нередко 
видела на музыкальных афишах 
Москвы, а этот город далеко не 
каждого удостаивает вниманием. 
Но белорус не затерялся в богатой 
российской столице. Он победи-
тель нескольких международных 
конкурсов дирижеров, один из 
которых только что состоялся в 
Италии, в Турине, – имени Гвидо 
Кантелли. На нем Дмитрий завое-
вал сразу две премии, причем одна 
из них – это премия критиков в 
размере 3000 евро. А сразу по ито-
гам конкурса известное итальян-
ское агентство «inArtmanagеment» 
подписало с молодым белорус-
ским дирижером контракт.

Под  р у ков одс т в ом 
Д.Матвиенко в Большом театре 
Беларуси только что прошел пер-
вый спектакль – опера Дж.Верди 
«Травиата». Главную партию 
исполняла знаменитая Надежда 
КУЧЕР, обладательница уникаль-
ного лирико-колоратурного сопра-
но и необыкновенно престижной 
в Европе награды от Би-Би-Си 
«Певец мира». И – жена дирижера. 
С весны этого года Надежда тоже 
зачислена в штат театра. Вот такой 
прекрасной музыкальной семьей 
пополнился творческий коллектив 
нашего Большого.

– Дмитрий, не могу не спро-
сить: вы впервые дирижировали 
оперой, в которой на сцене бли-
стала ваша жена?

– Да! Несмотря на то, что 
мы уже одиннадцать лет вместе 
и много раз планировали общие 
концерты, вместе с Надеждой мы 
работали впервые.

– Я обратила внимание, что 
Надежда во время поклонов с 
такой нежностью поблагодари-
ла вас поцелуем… Вообще, это 
прекрасный альянс: жена-певица 

и муж-дирижер. Но наедине вы 
все-таки решаетесь критиковать 
работу друг друга?

– У нас здоровая критика. 
Всегда можно что-то улучшать, 
тем более в таком спектакле, как 
классическая романтическая опе-
ра. Мы, естественно, обсудили на 
следующий день наши впечатле-
ния. Но в целом остались очень 
довольны.

– Да, все в тот вечер выкла-
дывались по полной. Интересно 
узнать: где и когда вы познако-
мились с Надеждой?

– Это произошло в Питере, 
когда мы учились в Санкт-
Петербургской консерватории. Я 
был на первом курсе, она – на 
четвертом. Хотя оба из Минска. 
Кстати «Травиата» – это спек-
такль, на котором я впервые уви-
дел Надю и полюбил ее голос. 
Так что для нас эта опера вообще 
судьбоносная.

– Вы прошли большой путь, 
окончили две консерватории 

– Питерскую и Московскую, а 
в это время ваша жена успела 
получить всемирно известную 
премию Би-Би-Си «Певец мира». 
Вы не испытывали чувства рев-
ности к ее успехам?

– Конечно, ее успехи – стимул 
для меня! Но мы прекрасно пони-
маем, что у нее свой путь, у меня 
– свой.

– Можно узнать, из какой вы 
семьи?

– В моей семье музыкантов не 
было: папа – юрист, мама – линг-
вист. Но однажды мамина подруга 
услышала, как я с бабушкой пою, 
и предположила, что у меня есть 
слух. Меня повели в музыкальный 
лицей. И правда на экзаменах у 
ребенка определили абсолютный 
слух и отправили его «на галеры» 
в подготовительный класс. Мне 
было 6 лет.

– И почти до 30 вы получали 
музыкальное образование. Вот 
как становятся профессионала-
ми! А можно сказать, что с это-

го сезона вы осели на родине? 
Или дома будете работать только 
наездами?

– Сейчас я вообще ни о чем 
не хотел бы заявлять, потому что 
мы живем в такое странное вре-
мя… Совершенно непонятно, 
что будет завтра. Весной в один 
день, помнится, с интервалом в 
несколько минут отменились все 
мои концерты. А потом закрылись 
границы. И до сих пор регуляр-
ное сообщение между столица-
ми не налажено. Хорошо, что я 
успел вернуться к семье. А все мои 
вещи, кстати, до сих пор лежат в 
Москве.

– И как вы пережили это вре-
мя глухого простоя?

– Считаю, что мне как раз 
посчастливилось, потому что это 
время я провел с женой и годова-
лым сыном Львом – и оно бесценно.

– А кто будет оставаться с 
малышом, когда у вас с женой 
начнется нормальная гастроль-
ная жизнь?

– Да уже заранее начинаем 
активно подключать родственни-
ков – впереди совершенно точно 
маячат наши одновременные отъ-
езды.

– Интересно, у вас в доме сто-
ит рояль или пианино?

– Пианино, которое Надежда 
купила еще в студенческие годы 
и, кажется, за средства, выручен-
ные от продажи семейной дачи. 
Кстати, очень хороший немецкий 
инструмент. Прослужит, думаю, 
еще много-много лет.

– С оркестром вы быстро 
установили контакт? Музыканты 
Большого театра – люди очень 
опытные, они могут объявить 
(и объявляли!) вотум недоверия 
даже главному дирижеру, не то 
что новичку.

– Что здесь сказать? Я никогда 
не заигрываю с оркестрантами, я 
сосредоточен только на музыке. 
И это создает правильный климат 
в работе, у нас просто нет воз-
можности подумать о чем-то лиш-

нем, и доверие приходит доста-
точно быстро. У меня два раза, 
возможно, была такая проблема, 
когда мне приходилось завоевы-
вать доверие музыкантов. Но это 
был еще период ученичества. Что 
касается спектакля «Травиата», то 
я очень порадовался, что оркестр 
воспринял мои идеи, причем, мне 
кажется, с удовольствием.

– А если бы у вас сейчас был 
свой оркестр, что бы вы стали 
репетировать с коллективом?

– У меня давно зреет мечта 
собрать коллектив из тех белорус-
ских музыкантов, которые работа-
ют по всей Европе. Да и в Питере 
и Москве такое количество бело-
русов!.. Когда встречаемся, всегда 
говорим на эту тему: вот если бы 
собраться, то мог бы получить-
ся такой белорусский Люцерн. 
Потому что это музыканты высо-
чайшего класса, работают в луч-
ших оркестрах мира. И мечта най-
ти возможность объединить таких 
профессионалов живет во мне до 
сих пор. Жду счастливого случая.

– Но чаще, чем раз в год, 
собирать их было бы невозмож-
но, наверное…

– Для начала этого было бы 
вполне достаточно, а дальше 
будем смотреть.

– А что бы вы взяли тогда к 
исполнению?

– Все зависит от времени, 
от места… Но что именно сей-
час зреет в моей голове, так это 
«Ленинградская симфония» 
Шостаковича.

– Вы легко переносите недо-
разумения, конфликты, обиды?

– Были ситуации, которые я 
запомню навсегда… которые про-
стить трудно… Но озвучивать их 
не буду. Переживаю по-разному. 
Знаете, бывает шутка, а бывает 
злая шутка. Но я стараюсь мак-
симально сосредотачиваться на 
работе и не устраивать шоу ради 
шоу.

– Вы самый молодой маэстро 
в Большом театре, вас даже сразу 
поставили на детские спектакли. 

– Это традиционно. И потом 
хорошая практика, чтобы позна-
комиться с оркестром. Было бы 
странно, если бы было иначе.

– Иерархия?.. В XX веке 
вообще считалось, что дирижер 
может состояться только к пяти-
десяти годам. Так что, учениче-
ство продолжается?

– Это миф, и он в меру лука-
вый. Потому что если мы посмо-
трим на биографии великих дири-
жеров всего мира того времени, 
то увидим, что все они очень 
рано становились у руля больших 
оркестров. Можно вспомнить и 
Караяна, и Рождественского (он 
вообще в 21 год уже работал в 
московском Большом театре).

– Но потом они оставались 
на своем посту целую эпоху, чуть 
ли не до самой кончины. То есть 
рабочих мест на самом деле в 
вашей профессии немного, смена 
поколений идет очень медленно. 
Как тут быть?

– Действительно пробле-
ма. Особенно в Беларуси, где по 
большому счету есть только один 
большой концертный симфониче-
ский оркестр, которым руководит 
уважаемый маэстро Анисимов. 
Понятно, что Минск – не Москва, 
где 35 концертных симфонических 
оркестров. Но у меня есть ощуще-
ние, что как минимум еще один, 
а лучше два больших симфониче-
ских оркестра могли бы в нашей 
столице еще быть. Это вполне 
реальная задача. Потому что один 
оркестр не может «окучивать» 
весь сезон.

– А заполняемость зала? 
Минск все-таки не Люцерн, 
Беларусь не Швейцария.

– Это всегда вопрос време-
ни, правильной рекламы и вос-
питания. Нам с женой довелось 
работать в Перми, и мы как раз 
наблюдали ренессанс оперного 
театра, который происходил там, 
пока работал известный грече-
ский маэстро Теодор Курентзис. 
Он воспитал свою публику, на его 
выступления приезжали даже из 
Европы. А Пермь – это совсем 
глубинка, как вы понимаете. А для 
столицы Беларуси такая ситуация 
гораздо реальнее.

– Ваш запал прекрасен, 
желаю вам совершить зритель-
скую революцию.

– Как многим белорусским 
музыкантам, которые работают 
за границей, мне хочется все-таки 
больше играть у себя на родине. 
И делать это на высшем уровне. 
Вообще, музыкантский потенци-
ал у Беларуси огромный, нужны 
лишь правильные люди, которые 
могли бы поддержать наши ини-
циативы.

Е на МО О КО.

ПРОЩАЛЬНЫЕ СЛОВА

Ірландская кампанія  
пабудуе каля Гродна сетку 
сонечных электрастанцый

Плануецца, што сонечныя электрастанцыі будуць пабудаваны на 
землях СЭЗ “Гроднаінвест”, іх магутнасць перавысіць 12 МВт. Аб’ём 

інвестыцый складзе больш за 5 мільёнаў еўра.

Хітруюць гродзенскія 
ўлады

Гродзенскія актывісты падалі заяўку на 
правядзенне мітынгу ў месцы, вызначаным 
гарвыканкамам для правядзення масавых 
мерапрыемстваў. Гарвыканкам адмовіў на падставе 
неспрыяльнай санэпідэміялагічнай сітуацыі.

Мітынг планавалася правесці ў нядзелю 
ў Каложскім парку. Актывісты матывавалі 
сваё жаданне тым, што кожную нядзелю ў 
цэнтры горада збіраюцца сотні людзей на 
несанкцыянаванае масавае мерапрыемства і 
ў выніку – шмат затрыманых, суды, штрафы і 
іншыя наступствы.

Праз некалькі дзён новы старшыня 
Гродзенскага аблвыканкама Уладзімір Каранік 
узяўся патлумачыць адмову ўлад. Паводле 
яго, мітынгі не дазволілі праводзіць не толькі 
апазіцыйным актывістам, але і прыхільнікам 
дзеючай улады. Маўляў, прапанавалі перанесці іх 
на больш познія тэрміны, калі эпідэміялагічная 
сітуацыя зменіцца да лепшага.

І тут жа спадар Каранік дадаў, што “калі 
актывісты лічаць неабходным абмеркаваць 
сітуацыю непасрэдна цяпер, то мы прапануем 
ініцыятыўнай групе вызначыць пэўную колькасць 
дэлегатаў, стварыць аргкамітэт, сустрэцца 
на ўзроўні кіраўніцтва вобласці альбо горада і 
абмеркаваць бягучую сацыяльна-палітычную 
абстаноўку, але прытрымліваючыся ўсіх 
эпідэміялагічных мер”.

У сваю чаргу актывісты апазіцыі напісалі 
спадару Караніку, што, па-першае, адказ на 
правядзенне масавага мерапрыемства 11 
кастрычніка ў Гродне яны лічаць незаконным і 
абскардзяць яго ў судзе.

Па-другое, яны нагадалі Караніку, што ўжо 
больш за месяц чакаюць адказу на свой пісьмовы 
зварот для абмеркавання фарміравання Савета 
народнага даверу ў Гродне.

І па-трэцяе, у сувязі з эпідэміялагічнай 
сітуацыяй прапанавалі Караніку сустрэцца 
ў нядзелю 11 кастрычніка ў 14.00 у Каложскім 
парку, зразумела, прытрымліваючыся ўсіх 
эпідэміялагічных мер.

А  М А .

Песні ў кішэні!
Сёння, 13 кастрычніка, у сталічнай Галерэі  

сучаснага мастацтва «Ў» адбудзецца прэзентацыя 
«Народнага спеўніка».

Земля тебе пухом, Алексеич!
Сегодня общественность и близкие попрощаются с легендарным правозащитником  

и журналистом Валерием Щукиным. Он умер 10 октября.
– Мы дружили 25 лет, 

и для меня он всегда был 
Алексеич – так повелось с 
первого дня знакомства. 
С ним всегда было легко 
общаться, потому что судьба 
дала ему, вдобавок к неве-
роятному мужеству и силе 
духа, потрясающее чувство 
юмора. Даже на мои подкол-
ки про его принадлежность 
к коммунистической партии 
он всегда находил какой-то 
шутливый ответ. Но ино-
гда серьезнел и объяснял, 
почему выбрал именно эту 
партию, – идеалист, веря-
щий в коммунизм. Идеалист, 
в котором не было ничего 
ортодоксального, – он менял 
позицию, если понимал, что 
твои аргументы имеют под 
собой почву, он готов был 
принять, что мир меняется и 
меняется все вокруг.

«Вот, Алексеич! Капитан 
второго ранга, депутат, ком-
мунист… в прошлом. Теперь 
правозащитник… В прошлом 
коммунист, а в настоящем – 
правозащитник. Всегда про-
блема: как объяснить, что 
такое «настоящий право-
защитник». Те, кто хоть 
раз его арестовывал или 
сидел с ним в одной каме-
ре, хорошо понимают, что 
значит «настоящий право-
защитник»?» – это короткая 

цитата из моего спектакля 
«Поколение Jeans», который 
играю уже на протяжении 
15 лет. На самом деле цитата 
гораздо длиннее, и Алексеич 
поселился в моем спектакле 
потому, что не мог не посе-
литься. Он стал частью жиз-
ни, примером принципиаль-
ности и образцом мужества.

В почтенном возрасте 
он освоил законы и право-
вые акты настолько, что лег-
ко мог быть адвокатом. Но 
Щукин все-таки не был адво-
катом – он был правозащит-
ником. Не в привычном для 
нас смысле – «человек, кото-
рый может оказать правовую 
помощь и заострить внима-

ние общества на какой-то 
проблеме, связанной с права-
ми человека», а правозащит-
ником тотальным, во всех 
своих проявлениях.

Когда его сажали на 
Окрестина, а сажали его 
регулярно, надзиратели 
понимали – «Алексеич не 
подарит». Он добьется все-
го положенного не только 
ему, а всем сокамерникам. 
Если нет – рапорты, жалобы, 
обращения, все возможные 
методы давления. Наверное, 
я написал бы на его могиле 
– «Тотальный правозащит-
ник». А он, увидев это, рас-
смеялся бы и спросил: «И как 
это ты не вставил сюда слово 
«коммунист»?»

Он немного не дожил 
до свободы. Ему не хвати-
ло чуть-чуть. Когда мы с 
Наташей однажды спросили 
у него, о чем он мечтает, он 
сказал: «Хочу быть обще-
ственным защитником на 
суде над Лукашенко. Чтобы 
он хоть тогда понял, чем мы, 
новые, получившие власть, 
отличаемся от таких, как 
он».

Земля тебе пухом, 
Алексеич! И светлая 
память…

Ни а  А Е ИН  
ра а р  и а  
С н  а ра .

СІТУАЦЫЯ ЗАПРАШЭННЕ

ПРАЕКТ

«Народны спеўнік» – гэта 
зборнік песень (словы, ноты і 
кароткія звесткі), якія бела-
русы спявалі разам на акцы-
ях пратэсту. У ім сабраны 
песні, якія беларускі народ 
складаў стагоддзямі, а зараз 
яны падтрымліваюць беларусаў. 
Супольныя спевы вельмі папу-
лярныя, і спеўнік будзе добрым 
дапаможнікам у гэтай справе.

Яго адметнасць – фармат. 
Зборнік умяшчаецца ў кішэні 
паліто/торбачкі, такім чынам яго 
заўсёды можна мець пад рукой.

Падчас прэзентацыі адбуд-
зецца канцэрт, на якім высту-
пяць лідар гурта «Троіца» Іван 
Кірчук, гурт «Рада», Ларыса 
Сімаковіч, Ягор Джэйгала (флей-
та). А Сяржук Доўгушаў зладзіць 

«Спеўны сход», дзе ўсе разам 
заспяваюць песні са зборніка.

Бонус-сюрпрыз – адмысло-
ва запрошаныя госці, пра якіх вы 
даведаецеся ў дзень мерапрыемства.

Уваход вольны, пачатак у 19 
гадзін.

а на Т.

Рэалізацыя праекта дазволіць 
у тым ліку рэзідэнтам СЭЗ 
“Гроднаінвест” атрымліваць “зялёную 
электраэнергію”, знізіць сабекошт 
вырабляемай прадукцыі, наладзіць 

кааператыўныя сувязі з міжнароднымі 
канцэрнамі, якія прад’яўляюць 
патрабаванні па выкарыстанні энергіі 
з аднаўляльных крыніц.

А  М А .
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А С О Б Ы

Внимательные читатели «Народной Воли», пожалуй, помнят мой 
рассказ-исповедь «Песня без слов», опубликованный в номерах за 10 и 13 
сентября 2019 года. Честно признаюсь: впервые в жизни я испытал такое 
количество волнующих и радостных эмоций, вызванных искренними сер-
дечными читательскими отзывами! Мне писали и звонили знакомые и 
незнакомые люди из самых разных уголков Беларуси. Многие находили мои 
координаты по телефонным справочникам и в социальных сетях.

Отклики были только восторженные. Многие признавались, что 
искренне плакали над некоторыми драматическими и трагическими 
моментами, описанными в моих воспоминаниях. Один из позвонивших 
читателей даже сказал, что «Песню без слов» он смело поставил бы в 
один ряд с такими великими произведениями литературы о настоящей 
и трагической любви, как «Ромео и Джульетта» Уильяма Шекспира и 
«Гранатовый браслет» Александра Куприна. Я, конечно, и близко не могу 
поставить себя рядом с классиками и понимаю, что со стороны моего 
приверженца это очень сильный перебор, но, признаюсь, слышать это 
было приятно!

Из города Молодечно мне написала пенсионерка по имени Нина 
Петровна, бывшая учительница школы искусств. Она назвала Наталью 
Николаевну, мою первую юношескую любовь, главную героиню расска-
за-исповеди, лучшим образцом настоящей женской любви. Кроме того, 
моя героиня оказалась еще и беззаветно любящей матерью и бабушкой, 
не пережившей трагическую гибель сына и внучки. Свою единственную 

большую любовь, обреченную жизненными обстоятельствами, она про-
несла через всю жизнь до последнего вздоха и унесла с собой в вечный мир 
сохраненные ею реликвии-символы этой любви: мою юношескую записку с 
признанием в любви, театральную программку сакрального для нас обоих 
спектакля Пермского театра оперы и балета «Жизель» и ноты посвя-
щенной ей моей «Песни без слов».

Читатели «Народной Воли», ознакомившись с моими воспоминани-
ями, довольно часто спрашивали меня: каким образом мои ближайшие 
предки-белорусы оказались в ГУЛАГе на далеком Урале, где я провел дет-
ство, отрочество и юность, где встретил свою первую любовь, кото-
рая остается в моем сердце по сегодняшний день? Что заставило меня 
обратиться к истокам своего рода по материнской линии, вернуться на 
историческую родину, остаться здесь, полюбить эту землю, этот народ, 
осознать себя белорусом, а Беларусь всей душой признать сваёй Радзімай.

Пераходзячы на матчыну мову, скажу: гэта акалічнасць падштурх-
нула мяне да думкі зноў узяцца за пяро. Драматычная і нават трагічная 
гісторыя майго роду адлюстроўвае цэлы пласт доўгага перыяду гісторыі 
ўсяго сялянства Беларусі, асабліва той яго часткі, што пражывала на 
ўсходніх тэрыторыях. Напісаць менавіта па-беларуску. Нягледзячы на 
тое, што жыццё маё ад нараджэння да 22 гадоў прайшло на Урале, і бела-
рускую мову, натуральна, у школе я не мог вывучаць. Але ж вывучыў у 
Беларусі. Як грамадзянін я абавязаны ведаць мову маці, мову яе бацькоў, 
дзядоў. 

Мова наша вельмі прыгожая і меладычная, і я не мог не палюбіць 
яе! Магу з гонарам сказаць, што на сённяшні дзень валодаю ёю досыць 
нядрэнна. Ва ўсялякім разе лепш за некаторых карэнных беларусаў, 
якія, як ні прыкра, іншы раз патрабуюць, каб з імі “разгаварывалі на 
чалавечаскім языку”.

Я педагог-музыкант, з дзяцінства ствараю музыку, таму маё асяроддзе –
гэта ў асноўным творчая інтэлігенцыя, якая, бадай, галоўны носьбіт роднай 
мовы. У мяне шмат сяброў – беларускамоўных паэтаў, на вершы якіх я нярэд-
ка пішу музыку. Таму не ведаць і не любіць беларускую мову не маю права.

Пасля “Песні без слоў” я напісаў матэрыял гістарычнага плану, даўшы 
яму назву “Застацца чалавекам”. Каб прыхільнікам “Народнай Волі” 
было зручней чытаць, падзяліў яго на тры сэнсавыя часткі: “На мяжы 
стагоддзяў”, “Егерскі марш” і “C’est la vie – такое жыццё”. За аснову 
аповеда, які ахапіў перыяд ад 1894-га па 1972 год, узяў лёс майго роднага 
дзядулі па мацярынскай лініі Паўла Раманавіча, які вельмі характэрны 
для вялікага мноства беларусаў.

А наш цяперашні час ці не нагадвае жахі той далёкай эпохі?
Я прысвяціў свой твор светлай памяці беларусаў – ахвяр сталінскіх 

рэпрэсій. Але вельмі хацеў бы, каб мы ўсвядомілі падзеі таго часу ў святле 
нашых сённяшніх рэалій.

Жыве Беларусь!
Ва н н Е А К Н К СЯ .

г.Іванава Брэсцкай вобласці.

ЗАСТАЦЦА ЧАЛАВЕКАМ
Светлай памяці беларусаў, якія сталі ахвярамі сталінскіх рэпрэсій, прысвячаю. (Частка першая)

ЛЁСЫ ЛЮДСКІЯ

На мяжы стагоддзяў
У пажылога Рамана нарадзілася 

доўгачаканае дзіця. Не, далёка не пер-
шае. Яго Ганна нараджала ўжо дванац-
цаць разоў. Дзевяць дзяцей выжылі, трое 
памерлі. Пры тым выжылі дзяўчынкі, 
а паміралі хлопчыкі. І вось на сорак 
шостым годзе свайго жыцця яна зноў 
нарадзіла хлопчыка.

Ішоў 1894 год, і яго з’яўленне на свет 
супала па часе з каранацыяй расійскага 
імператара Мікалая II. Таму беларускі 
селянін, законапаслухмяны грамадзянін 
і праваслаўны хрысціянін (якім па пра-
ве лічыў сябе Раман) успрыняў гэта як 
добры знак. Жыў Раман на хутары побач 
з вёскай Слабодка. Меў невялічкую, 
але даволі моцную сялянскую гаспа-
дарку. Існаваў нябедна, але працаваць 
даводзілася з ранку да ночы не паклада-
ючы рук. На яго падворку было некалькі 
кароў, коней, невялікая атара авечак. Да 
таго ж сеяў жыта, авёс. Таму яму гэтак 
не хапала ў гаспадарцы мужчынскіх рук! 
Акрамя таго, Раман бесперапынна думаў 
аб надыходзячай старасці і аб нашчадку 
ўсяго нажытага ім скарбу.

Бацькі немаўляці разумелі, што 
Гасподзь дае ім апошні шанец, таму 
літаральна трэсліся над дзіцем і як маглі 
засцерагалі. Хлопчык рос надзіва моц-
ны і кемлівы. Вучыўся лёгка і з ахво-
тай: бацька аддаў яго ў школу, якая 
знаходзілася ў пяці вёрстах ад яго 
хутара – у сяле Кароткавічы. Малы 
выказваў цікавасць да ўсіх прадметаў, 
якія вывучаліся ў школе. Але больш за 
чатырохкласную адукацыю бацька яму 
дазволіць не мог: занадта шмат сіл і часу 
аднімала хатняя гаспадарка, а дапамога 

падрастючага хлопца была вельмі запа-
трабавана. Праўда, цікавасць да навук 
у хлопца не слабела, і таму ў рэдкія 
вольныя ад працы дні ён часам запрагаў 
каня, ехаў за трыццаць вёрст да павя-
товага мястэчка, дзе мелася нядрэнная 
бібліятэка. Яго цягнула да натуральных 
навук. Ён падрабязна вывучаў батаніку, 
заалогію, анатомію і фізіялогію, сама-
стойна вываучаў асновы хіміі. Раман у 
душы радаваўся за сына, але захапленняў 
яго не заахвочваў: працу на зямлі ён, 
патомны селянін, лічыў галоўнай спра-
вай як свайго жыцця, так і ўсяго роду.

Тым часам юнак рос, бы на драж-
джах. У сямнаццаць гадоў ён ужо вымахаў 
амаль пад два метры. У яго быў добры 
ветлівы твар, выразныя карыя вочы, а 
нос з лёгкай гарбінкай зусім не псаваў 
агульнага ўражання. Як і яго равеснікі, 
па вялікіх святах малады чалавек любіў 
хадзіць на вячоркі, зазіраў на дзяўчат. Але 
ў першую чаргу там яго зачароўвала музы-
ка. Менавіта тут ён упершыню ў сваім 
жыцці пачуў музычныя гукі, якія здабываў 
гарманіст з рускай “паўхромкі”. Гэта быў 
адзіны музыкант на ўсю акругу, і моладзь 
шчодра разлічвалася з ім натуральнымі 
сельгаспрадуктамі, а іншы раз і рублём… 
Першы час хлапчук як зачараваны, 
раскрыўшы рот, слухаў цудоўныя гукі, 
зусім не думаючы аб танцах з дзяўчатамі. 
Але аднойчы ён не вытрымаў.

– Дзядзька, дазволь мне гармонік 
патрымаць, хачу сам паспрабаваць!... – 
звярнуўся да гарманіста.

Той паблажліва дазволіў. Хлапчына 
разгарнуў мяхі гармоніка, націснуў на 
кнопачкі злева і справа, пры гэтым 
пачуліся дзікія рэзкія гукі. Але ён хутка 
ўсвядоміў сістэму іх пабудовы ў абедзвюх 

руках, пачаў інтуітыўна ўтаймоўваць 
гукі, мелодыя рабілася ўсё больш і больш 
арганізаванай, і нарэшце хвілін праз дзе-
сяць-пятнаццаць хлопец ужо ўпэўнена 
скапіраваў польку, якая толькі што гуча-
ла ў выкананні немаладого гарманіста. 
Для ўсіх прысутных (дый і для яго само-
га) гэта была сапраўдным дзівам! І з 
той хвіліны юнак проста захварэў на 
музыку. Ён маліў свайго бацьку, каб той 
купіў яму гармонік. Стары Раман доўга 
супраціўляўся: па-першае, інструмент 
каштаваў вельмі дорага. Па-другое, ён 
баяўся, што сын не на жарт захопіцца 
музыкай. Музыкантаў ён не любіў. 
Лічыў іх лайдакамі і дармаедамі, а музы-
ку – нявартым заняткам для земляроба-
працаўніка. Але чаго не зробіш дзеля 
адзінага і любага сына! Прадаўшы адну 
з кароў, купіў сыну ў горадзе размаля-
ваную, інкруставаную рознакаляровымі 
каменьчыкамі і шкельцамі тульскую 
“хромку”. Цяпер у вольны ад сялян-
скай працы час хлопец нязменна 
браў гармонік у рукі, і ў доме гучалі 
беларускія полькі, старадаўнія вальсы, 
рускія “Барыня” і “Подгорная”, польскі 
“Кракавяк”. Словам, усё тое, што ён чуў 
на вячорках. Састарэлая Ганна была ў 
захапленні ад сынавай музыкі і заўсёды 
ў такія хвіліны ціхенька плакала ад 
замілавання.

Аднойчы Раман, услухоўваючыся 
ў новыя музычныя інтанацыі, са 
здзіўленнем запытаўся: 

– Адкуль ты ўзяў гэтую польку? Я 
такой за ўсё сваё жыццё ніколі не чуў!

– А ніадкуль і не браў, – адказаў сын. 
– Я яе сам прыдумаў. 

– Сам прыдумаў? А хіба такое можа 
быць?

– Ну, нехта ж музыку прыдумляе...
Стары задумаўся: “А і праўда: не з 

неба ж яна падае... А можа быць, якраз 
менавіта з неба?..” 

Словам, наш юнак сапраўды стаў 
першым хлопцам на вёсцы! Ды што там 
на вёсцы – ва ўсёй акрузе! На вячорках 
збіралася моладзь з усіх навакольных 
вёсак. Там ён часцяком браў гармонік 
у свае рукі, з кожным разам усё больш 
дасканалым рабілася яго выканальніцкае 
майстэрства. Дзяўчаты з роднай 
Слабодкі даўно ўжо ў ім душы не чулі, 
але ён паклаў вока на чужую дзяўчыну 
з далёкай вёскі і, здаецца, не на жарт 
закахаўся. Бацькі сталі заўважаць, што 
ён усё часцей познімі вечарамі пакідаў 
хутар, з’язджаючы на сваім жарабцы. 
Яны спрабавалі распытаць сына аб яго 
абранніцы, але хлопец усяляк пазбягаў 
размоў. 

Тады Раман праз людзей навёў 
сякія-такія даведкі пра гэту дзяўчыну. 
Атрыманая інфармацыя глыбо-
ка ўсхвалявала старога бацьку, і ён 
вырашыў выклікаць сына на шчырую 
гутарку. Але той апярэдзіў яго.

– Тата, я вельмі прашу цябе: даз-
воль мне ажаніцца. Я даўно кахаю адну 
дзяўчыну, самую мілую, самую пры-
гожую… І яна мяне кахае. Я больш 
не магу і не хачу жыць без яе! – І ён 
распавёў бацьку ўсё, што ведаў пра сваю 
абранніцу і яе сям’ю.

– Але ж табе ўсяго сямнаццаць гадоў, 
аб чым ты гаворыш? Ты думаеш, калі 
вымахаў амаль што ў сажань, то ўжо і 
гатоў трымаць сям’ю?

– Гатоў. Да таго ж яна вельмі 
працавітая, і ў нашым доме будзе спраўнай 
памочніцай і маме, і па гаспадарцы. 

– Я не бачыў тваёй дзеўкі, нічога пра 
яе не магу сказаць, але пра яе бацькоў 
тое-сёе чуў! Ты ведаеш, што яе баць-
ка – галадранец, несусветны гультай і 
п’яніца? Тры лапікі зямлі – і тыя апраца-
ваць не можа. Жонку сваю, як нап’ецца, 
лупцуе. Дзеці (іх пяцёра ў яго разам 
з тваёй ненагляднай) вечна галодныя 
і раздзетыя. Яму й добра збыць адну з 
дачок у якую-небудзь спраўную сям’ю: 
адным ротам у доме менш стане!.. 

– Тата, яна вельмі добрая і 
працавітая! А пра яе бацьку шмат лух-
ты нясуць… Да, ён малазямельны. Да, 
любіць выпіць… Але ён зусім не гуль-
тай, ён проста слабы здароўем…

– Вось-вось! – перабіў яго Раман. – 
Але ж п’е! І здароўе сваё слабое можа 
дачцэ перадаць замест прыданага. Ды 
што возьмеш з жабрака? 

– Бацька, калі не дазволіш мне з ёй 
ажаніцца, клянуся табе: я застрэлю яе, а 
потым сябе… І я цябе не пужаю. 

Раман зірнуў сыну ў вочы. У іх ён 
прачытаў адчай і поўную рашучасць. “Да 
– падумаў, – у гэтага хопіць розуму…” 

– Вось што, сын… Перш чым я нешта 
вырашу, мне трэба пабачыць яе… Але 
як гэта зрабіць?

У тыя часы лічылася вельмі непры-
стойным, нават недапушчальным, каб 
хлопец да вяселля прыводзіў абранніцу 
ў свой дом, якая б падстав ні была. 
Таму бацька дамовіўся з сынам, што 
ў адзін з вечароў ён “неспадзявана” 
сустрэне іх на ускрайку вёскі. І вось, 
калі гэты прызначаны вечар настаў, 
стары Раман запрог коніка ў сваю 
брычку і выехаў на сустрачу з лёсам 
свайго сына. Не даязджаючы да той 
вёскі, ён прыкмеціў і пазнаў каня, а 

таксама маладую пару каля яго. Раман 
пад’ехаў бліжэй…

О божачкі! Побач з яго высокім, 
мажным сынам стаяла маленькая, ці 
ледзь не ў два разы ніжэй за яго, худ-
зенькая, перапалоханая, бы верабей-
ка, дзяўчынка з доўгай русай касой. 
Яна ўзняла на будучага свёкра вялікія, 
чыстыя, дзівосна прыгожыя шэрыя 
вочы, у якіх той прачытаў і жах, і 
надзею, і нейкае асаблівае ўнутранае 
святло… 

Дзяўчына шчыльна прыціснулася да 
свайго каханага, нібы шукаючы ў яго 
абароны. І гэта атрымалася так краналь-
на, што ў старога пацяплела на душы. Ён 
усміхнуўся: 

– Добра, мае дзеці, прышлю я 
сватоў… Але вяселле будзем ладзіць 
толькі пасля Вялікадня, вясной…

Дзеці, не згаворваючыся, упалі перад 
бацькам на калені…

P.S. …Ішоў красавік 1912 года. Месяц, 
які навекі звязаў лёсы двух закаханых. Яны 
пражывуць разам у каханні і згодзе роўна 
шэсцьдзясят доўгіх гадоў, захаваўшы 
лебядзіную вернасць і адданасць адзін 
аднаму. Для абодвух гэта любоў будзе 
адзінай на ўсё жыццё. Яна вытрымае 
ўсё: гады страшэнных выпрабаванняў і 
страт, тры крывавыя вайны, дзве раз-
буральныя рэвалюцыі, подлы агавор і 
здраду, доўгія гады катаржнай высылкі. 
Для мяне любоў гэтых людзей назаўжды 
застанецца Святыняй. А роўна праз 
трыццаць чатыры гады ў красавіку 
на далёкім таежным Урале ў адным 
са спецпасяленняў Пермскага ГУЛАГа 
Павел Раманавіч і Хрысціна Рыгораўна 
Кісялёвы стануць маімі любымі дзядулем 
і бабуляй.

Жонка старшыні Беларускай 
сацыял-дэмакратычнай партыі 
(Грамада) Алена Барысава захварэла 
на каранавірус.

“Народная Воля” пацікавілася 
ў Ігара і Алены Барысавых 
падрабязнасцямі.

– Ігар, як ваша здароўе?
– Маё нармальна, а вось жонка 

хварэе. Пачалося з таго, што спа-
чатку яна перастала адчуваць пахі. 
Дні праз тры-чатыры пачала крыху 
панікаваць, звярнулася ў паліклініку, 
там узялі тэст. І праз два дні 
пацвердзілася, што ў яе каранавірус. 
Недзе праз дзень падвысілася тэм-
пература, але не надта крытычна. 
Яшчэ ў жонкі насмарк, аднак іншых 
сімптомаў няма. Доктар да нас 
прыходзіла, паслухала жонку, сказа-
ла, што з лёгкімі ўсё нармальна.

– Праблем з дыханнем няма?
– Не.
– А дзеці? У школу ходзяць?
– Не. Інфармацыю амаль адра-

зу пераслалі ў дзіцячую паліклініку, 
адтуль прыехалі ўзяць у дзяцей 
тэсты. Яны таксама на самаізаляцыі.

І я падпісаў афіцыйныя паперкі, 
што сыходжу на самаізаляцыю як 
кантакт першага ўзроўню. Так што 
тэсты мы здалі ўсёй сям’ёй.

– Для вас гэта, калі не памыля-
юся, ужо другі тэст на каранавірус. 

Першы раз здавалі, калі вярталіся з 
падарожжа па Амерыцы?

– Не, што вы! Тады па прылёце 
ў Мінск у аэрапорце ў мяне нават 
пашпарт не праверылі, бо я з Масквы 
ляцеў. Ні пра якія тэсты ўвогуле 
гаворкі не было!

– Бачу, вы аптымістычна тры-
маецеся, не падаеце духам…

– Ну так. Адзінае, канешне, не 
надта прыемна адчуваць сябе скава-
ным, бо нельга выходзіць з дома ад 
двух да трох тыдняў – у залежнасці 
ад таго, што пакажуць тэсты.

– Быццам жа скарацілі тэрміны 
каранціну?

– Самаізаляцыя – два тыдні, а 10 
дзён – гэта новая норма для тых, хто 
вяртаецца з краін з неспрыяльным 
эпідэміялагічным становішчам.

– Але вы на бальнічным?
– Так, даюць на 21 дзень па 

каранавірусе, наколькі я разумею…
Жыццё часова нібыта пастаўлена 

на паўзу. У краму і аптэку хадзіць 
можна, а больш – нікуды. І перыя-
дычна міліцыя будзе правяраць, як 
мы выконваем рэжым самаізаляцыі.

– Хвароба – такая штука, якая 
можа ў любы момант парушыць 
твае планы.

– Так, хвароба і смерць прыход-
зяць тады, калі іх чакаеш менш за 
ўсё. Але ўсё будзе добра, прарвёмся, 
я перакананы!

 Алена БАРЫСАВА:
«Здаецца,  

я разумею, чаму  
ў нашай краіне расце 

колькасць 
захворванняў  

на COVID-19…»
– Тэмпература ў мяне была 

ўвесь час невялікая, каля 37,1, – рас-
павяла Алена Барысава “Народнай 
Волі”. – Адзінае што – першыя дні 
адчувала слабасць, нават падумала: 
відаць, было шмат працы і я проста 
моцна стамілася. І пахі зніклі. Але 
зараз яны ўжо паціху вяртаюцца.

– Бачу, што многія людзі неяк 
расслабіліся, быццам каранавіруса 
не існуе: і ў магазіны ходзяць без 
масак, на акцыі пратэсту такса-
ма... Вы захоўвалі меры бяспекі?

– Канешне! Я месцы агульнага 
карыстання наведвала толькі ў мас-
цы. Ну хіба толькі ў сцяпянскім лесе 
гуляла з дзецьмі без маскі. У мяне 
ёсць антысептык-спрэй – ён такса-
ма ўвесь час са мной. І на працы 
мы апрацоўвалі антысептыкам ручкі 

дзвярэй, рукі мылі – гэта абавязкова!
– Адным словам, адкуль заляцеў 

да вас гэты вірус – незразумела?
– Так. І я з верасня не хадзіла 

на мірныя дэманстрацыі, таму сама 
здзіўляюся, дзе магла падчапіць хва-
робу. І нават па магазінах Ігар часцей 
за мяне ходзіць, я вельмі рэдка.

– Тэст вам рабілі які? Па 
крыві?

– Не, бралі мазок з носа. Кроў 
дактары рэкамендуюць здаваць на 
дзясяты-трынаццаты дзень пасля 
таго, як хвароба ўжо праявілася. Бо 
раней ён можа проста не паказаць 
дакладны вынік.

Дарэчы, з сімптомаў у мяне 
акрамя насмарку толькі голас кры-
ху змяніўся.

– Я чую: крыху сіпаты… 
Антыбіётыкі вам прызначылі ці 
якія іншыя лекі рэкамендавалі?

– Антыгістамінныя прэпараты, 
бо быў невялікі ацёк носа і гор-
ла. “Сінупрэт” яшчэ, і сказалі піць 
вялікую колькасць вады.

Днямі доктар нават вечарам пры-
бегла мяне паслухаць, каб ускладненні 
раптам на лёгкія не пайшлі.

– На камп’ютарную 
тамаграфію не накіроўвалі?

– На самай справе няма падстаў 
для КТ, бо ў мяне каранавірус праця-
кае ў форме лёгкай прастуды. У мяне 
раней была пнеўманія без кашлю, таму 
я добра ведаю, як тады баліць, якія 
сімптомы, – зараз нічога такога няма.

– Лічбы па каранавірусе, 
канешне, у краіне растуць…

– І я, здаецца, разумею, чаму 
так адбываецца. Напрыклад, 
я сваіх дзяцей яшчэ на мінулым 
тыдні ізалявала, калі ў мяне толькі 
з’явіліся падазрэнні на COVID-19. 
У школу не пусціла.

На нашу 14-ю паліклініку 
прыходзіцца да 70 чалавек у дзень з 
падазрэннем на каранавірус – гэта 
тыя людзі, да якіх выязджае кавідная 
брыгада. І справа ў тым, што, пакуль 
я чакаю выніку тэста на каранавірус, 

мае дзеці і ўсе члены сям’і (і я так-
сама!) можам хадзіць і бываць дзе 
заўгодна! Ніякай забароны няма. 
Я нават тэлефанавала загадчыцы 
дзіцячай паліклінікі з гэтым пытан-
нем. Яна сказала: няма падстаў не 
пускаць дзяцей у школу. Дык а з 
маральнага боку: як я аднаго дзіцёнка 
павяду ў дзіцячы садок, а другую – у 
школу, калі ў мяне ёсць адпаведныя 
сімптомы і небеспадстаўнае падаз-
рэнне на каранавірус?!

Больш за тое: папярэджанне аб 
самаізаляцыі падпісала толькі я, а 
мае дзеці ўсё роўна могуць хадзіць у 
садок і школу. Але ж яны жывуць са 
мной у адной кватэры, мы кантакту-
ем. Мне падаецца, што калі ёсць пад-
ставы, калі ўзялі мазкі, то правільна 
было б пасядзець на ізаляцыі да 
атрымання вынікаў тэста ўсёй сям’і. 
І мы, дарэчы, так і зрабілі. Але ж 
нехта не сябруе з галавой і працяг-
вае наведваць грамадскія месцы. Я 
і ў паліклініцы пра гэта сказала, і 
мне – быццам як выключэнне – далі 
даведку для школы і садка.

Людзі самі разносяць гэтую 
інфекцыю, і без масак шмат хто 
ходзіць. Вось таму ў нас і растуць 
штодзень лічбы па каранавірусе.

– Алена, здароўя вам і ўсёй 
вашай сям’і!

– Дзякуй!
Марына КОКТЫШ.

ПРЫВАТНАЕ ЖЫЦЦЁ

З ПЕРШЫх ВУСНАў

Ігар БАРЫСАЎ:
«Ва ўсёй сям’і ўзялі тэсты,  

цяпер сядзім на самаізаляцыі…»

Валянцін  
ПеРАПёлКІН- 
КІСялёЎ
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ШАхМАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Ва  Ы КО.

З  ПЕРШЫх  ВУСНАў

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІ :
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

ФУТБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы -га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

А  С ВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі ыгора арадуліна.
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хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

н Е ЕШ.
г.Дзяржынск.

МАЗАІКА

МАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». лП №93 106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79 1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРВЫх УСТ ДУхОўНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у  53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека

Владимир яПР Н еВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

А  СИВЫ .
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРЫ

ЧАСТНАЯ ЖИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

А  СВЯТ АН .

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.
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СИТУАЦИЯ КРЫЖАВАНКА

Полные нули!
Маці і дзіця – 

ружа і цюльпан
Прысвячаецца Дню маці, 

які адзначаецца 14 кастрычніка, 
на Пакровы

Па гарызанталі: 1.“Ой, …, далібог, // Мяне любяць 
чатырох” (з прыпеўкі). 4.Ядавітае выпарэнне (устар.). 6. 
… і дзіця – ружа і цюльпан (прык.). 9.Калі … смяецца 
над кошкай, значыць, паблізу ёсць нара (прык.). 10.Раздзел 
батанікі, які вывучае грыбы. 14.Белы вапняк. 15.Зварот да 
замужняй жанчыны ў Англіі, Амерыцы. 16.Восеньская … 
мацней кусае (прык.). 17.Пастаўленая задача. 20.Жаночае 
імя; у перакладзе з грэчаскай мовы – “цёмная”. 21.Пройгрыш 
у шахматнай гульні. 26.Частка горада. 28.Мацунак, 
трываласць. 29.Краіна ў Афрыцы. 30.“Мілая …, я цябе 
люблю!” – з верша Л.Пранчака “Мілая матуля”. 31.“Ты, 
свякроўка, мая …, // Калышы маё дзіцятачка. // – А чорт яго 
накалышацца –// У мяне сваё ў калысачцы” (прыпеўка).

Па вертыкалі: 1.Літаратурны твор. 2.Праснакі, 
якія, паводле яўрэйскага абраду, выпякаліся да Песаха 
(“яўрэйскага Вялікадня”). 3.Слова маці і таплёнае … 
аднолькава мяккія (прык.). 5.Дом без жанчыны што … без 
вады (прык.). 7.Згода. 8.Імгненне. 11.Чым сонца яснее, тым 
… мутнее (прык.). 12.Сплаў медзі з некелем. 13. Мясцовасць 
паміж рэк. 18.“Чаму ж тады не прыйшоў, // Як я цябе прасіла 
? // Татка свінку закалоў, // … вушкі зварыла” (прыпеўка). 
19.Жанчына, якая прытрымліваецца моды. 22.Старажытнае 
паданне. 23.У харошым адзенні і … прыгожая (прык.). 
24.“Збірала мама зёлкі, // Як пчолы з зёлак …” – з верша 
Ст.Валодзькі “Маміны зёлкі”. 25.Дабрата бацькі, як гара, 
высокая, любоў маці, як …, глыбокая (прык.). 27.Спартыўнае 
спаборніцтва.

P.S. Усе словы ў крыжаванцы пачынаюцца з літары “М”.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Мамачка. 4.Міязмы. 6.Маці. 9.Мыш. 

10.Мікалогія. 14.Мел. 15.Місіс. 16.Муха. 17.Мэта. 20.Маўра. 
21.Мат. 26.Мікрараён. 28.Моц. 29.Малі. 30.Матуля. 
31.Матачка.

Па вертыкалі: 1.Мемуары. 2.Маца. 3.Масла. 5.Млын. 
7.Мір. 8.Міг. 11.Месяц. 12.Мельхіёр. 13.Міжрэчча. 18.Мамка. 
19.Модніца. 22.Міф. 23. Малпа. 24.Мёд. 25.Мора. 27.Матч.
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«Так будет лучше   
 для всех…»

Известный белорусский баскетболист Егор Мещеряков покинул пост 
вице-председателя Белорусской федерации баскетбола, написав заявление 

на увольнение по собственному желанию.

«Мы сваіх у бядзе не кідаем…»
Ці магчымы з боку МАК санкцыі да Нацыянальнага алімпійскага камітэта за пераслед спартсменаў па палітычных матывах? Якая дапамога аказваецца тым, хто трапіў пад рэпрэсіі? 

Што будзе з гандбольным клубам “Віцязь”, які выкінулі з чэмпіянату за акцыю ў падтрымку баскетбалісткі Алены Леўчанка?  На гэтыя пытанні “Народнай Волі” адказвае каардынатар 
Беларускага фонду спартыўнай салідарнасці Аляксандр АПЕЙКІН.

З ПЕРШЫх ВУСНАў

АўКЦЫЁН

– Мы нарэшце дагрукаліся 
да Міжнароднага алімпійскага 
камітэта, і зараз ён расследуе 
заяву беларускіх спартсменаў, 
якія на сабе адчулі ціск з-за 
палітычных поглядаў, – кажа 
Аляксандр. – Прадаставілі ў МАК 
каля 30 фактаў, калі прадстаўнікі 
спартыўнай грамадскасці 
пацярпелі за сваю пазіцыю. Ёсць 
нейкія спрэчныя моманты, але 
маем і сітуацыі, калі чалавека на 
100 працэнтаў выганялі з каманды 
за тое, што ён недзе выказаў сваё 
меркаванне.

– Як Міжнародны алімпійскі 
камітэт будзе праводзіць рассле-
даванне?

– Усе факты былі пададзены на 
мінулым тыдні, і, калі шчыра, мяне 
здзівіла вельмі хуткая рэакцыя з 
боку МАК. Гэта сведчанне вялікай 
цікавасці прэстыжнай арганізацыі 
да праблемы. Трэба разумець, 
што ў Міжнародны алімпійскі 
камітэт паступае шмат просьбай і 
прапаноў, але гэта бюракратычная 
структура, таму не ўсе яны адразу 
разглядаюцца.

Хуткая рэакцыя МАК на “бела-
рускую праблему” паказвае, што 
ў гэтым накірунку нейкія захады 
ўсё-такі будуць. І мы, натураль-
на, са свайго боку будзем пільна 
сачыць за тым, каб расследаванне 

не стала фармальнасцю, а прайш-
ло як мае быць.

У тых фактах, што мы даслалі, 
ёсць канкрэтныя парушэнні 
Алімпійскай хартыі, калі людзей 
звальнялі за іх грамадзянскую 
пазіцыю. Таму не выключаю, 
што МАК можа ўжыць санкцыі 

да беларускага Нацыянальнага 
алімпійскага камітэта.

– Пра якія санкцыі ідзе 
гаворка?

– Прыпыненне сяброўства 
ў Міжнародным алімпійскім 
камітэце – вельмі радыкальная 
санкцыя, не думаю, што да гэтага 

дойдзе. Але можа быць прыпы-
нена фінансаванне НАК Беларусі, 
а беларускім алімпійцам забаро-
няць выступаць на Алімпіядзе пад 
дзяржаўным сцягам.

Такія санкцыі, можа быць, і 
сімвалічныя, але галоўнае, што 
МАК прызнае: у Беларусі насам-
рэч ёсць праблема пераследу 
спартсменаў і спецыялістаў за іх 
погляды.

– Пры абмеркаванні гэтай 
тэмы на форумах многія наогул 
не вераць, што Міжнародны 
алімпійскі камітэт будзе пры-
маць нейкія меры ўздзеяння на 
НАК Беларусі…

– У людзей, якія пішуць такое 
на форумах, не так шмат досве-
ду супрацоўніцтва з МАК. Сёння 
з Беларускім фондам спартыўнай 
салідарнасці працуюць буй-
нейшыя ў свеце спартыўныя 
арганізацыі – Міжнародная 
супольнасць спартсменаў Global 
Athlete, World Players Association, 
EU Athletes, нямецкі спартыўны 
прафсаюз Athleten Deutschland.

Гэтыя арганізацыі даволі 
сур’ёзна ўключыліся ў абарону 
беларускіх спартсменаў, а да іх 
меркавання прыслухоўваецца і 
той жа МАК. Акрамя таго, у нас 
добрыя стасункі з найбуйнейшымі 
міжнароднымі выданнямі, якія 

таксама будуць сачыць за гэтай 
праблемай.

Дадам, што ёсць таксама 
дамоўленасці з прэзідэнтамі 
нацыянальных алімпійскіх 
камітэтаў шэрагу еўрапейскіх 
краін, і яны таксама гатовы пад-
трымаць Беларусь і давесці рас-
следаванне, якое будзе праводзіць 
Міжнародны алімпійскі камітэт, 
да нейкага выніку.

– Колькі грошай сабрана на 
дапамогу беларускім спартсме-
нам, якія пацярпелі ад дзеянняў 
улад?

– Не магу назваць дакладную 
лічбу, бо грошы збіраюцца на 
базе BYSOL – гэта агульны фонд 
дапамогі пацярпелым беларусам. І 
спартсмены не вылучаюцца ў ней-
кую асобную катэгорыю. Усе мы 
найперш грамадзяне Беларусі.

Адзінае, што вядома, на 
гэты момант аказана дапамо-
га 15 прадстаўнікам спартыўнай 
грамадскасці. Таксама мы зараз 
шукаем магчымасці, каб звольне-
ныя беларускія спартсмены мелі 
магчымасць працягваць сваю 
спартыўную кар’еру за мяжой.

– Размова ідзе пра змену гра-
мадзянства?

– Не, толькі пра тое, каб мець 
магчымасць трэніравацца. І ўжо 
літаральна праз некалькі дзён 

з’явяцца першыя кейсы, спартсме-
нам будуць прапаноўвацца вары-
янты таго, каб за мяжой можна 
было паўнавартасна праводзіць 
трэніроўкі. Будзе фінансавая пад-
трымка з боку арганізацый тых 
краін, якія прымуць людзей.

А пакуль што ўсе, хто да нас 
звяртаецца, у той ці іншай ступені 
таксама атрымліваюць дапамогу.

– Чэмпіёнка свету па фры-
стайле Аляксандра Раманоўская, 
якую звольнілі за “прагулы”, 
звярталася?

– Пакуль не звярталася, але 
мы ўжо размаўлялі на гэты конт з 
Сашай, і ў бліжэйшы час яна накіруе 
нам заяўку. У нас ёсць некаторыя 
зафіксаваныя працэдуры, якіх трэ-
ба прытрымлівацца, але дапаможам 
фрыстайлістцы абавязкова. Мы 
сваіх у бядзе не кідаем.

– Вы з’яўляецеся заснавальнікам 
гандбольнага клуба “Віцязь”, 
які не так даўно правёў акцыю 
салідарнасці з арыштаванай 
баскетбалісткай Аленай Леўчанка 
– каманда праігнаравала матч пер-
шынства Беларусі. У выніку клуб 
не можа далей удзельнічаць у 
чэмпіянаце. Што будзе з камандай?

– Па-першае, мы хочам, каб 
еўрапейская гандбольная гра-
мадскасць даведалася пра 
падрабязнасці гэтай справы, бо 

ёсць некаторыя моманты, на якія 
варта звярнуць увагу.

Акцыя “Віцязя” – гэта быў 
пратэст супраць палітычнага ціску 
на спартсменаў. Мы сваю пазіцыю 
ніколі не хавалі і разумеем, што яе 
падзяляюць многія. Нават тыя, хто 
па розных абставінах маўчыць. 
Гандбол – гэта такі від спорту, які 
практычна цалкам трымаецца на 
бюджэтных грашах. Былі толькі 
два прыватныя клубы – брэсцкі 
БГК імя Мяшкова і “Віцязь”.

Таму большасць ігракоў па 
сутнасці бюджэтнікі, і, натураль-
на, іх заробак залежыць не толькі 
ад выступлення на пляцоўцы, але 
і ад лаяльнасці да ўлады.

Хаця, напрыклад, мне скла-
дана зразумець, у якой ступені 
залежнасці трэба быць чалавеку, 
каб маўчаць у сітуацыі, калі трэба 
крычаць аб тых жахах і гвалце, 
што прадэманстравала ўлада!

Але “Віцязь” не мог не падтры-
маць Лену Леўчанка, бо яна для нас 
з’яўляецца пэўным сімвалам бараць-
бы за свае правы, за справядлівасць.

Так, каманда зараз не змо-
жа выступаць у чэмпіянаце, але 
з клубам усё будзе добра. Як 
толькі сітуацыя ў краіне зменіцца, 
“Віцязь” будзе адноўлены, і гэта 
будзе сапраўды клуб-герой.

А  С ВЫ.

Сборная Беларуси по футболу 
впервые имела реальный шанс вой-
ти в историю – выступить на чемпи-
онате Европы. До этого оставалось 
сделать всего два шага – сначала в 
плей-офф победить команду Грузии, 
а затем в финале сыграть с Северной 
Македонией.

Казалось бы, дело не такое уж 
и сверхъестественное, благо, что 
побеждать надо было не Германию и 
не Англию. Даже коронавирус ока-
зался на стороне белорусов, потому 
что из-за сложной эпидемиологиче-
ской обстановки матч в Тбилиси на 
55-тысячном стадионе имени Бориса 
Пайчадзе (а все билеты были уже про-
даны) проходил при пустых трибунах, 
так что фактор домашней для сопер-
ников арены был практически нейтра-
лизован.

Но, как уже известно, сборная 
Беларуси благополучно пролетела, про-
играв 0:1. Спорт есть спорт. Но меня 
удивило другое: это же как нужно поста-
раться, чтобы команда, в которую собра-
ны лучшие футболисты страны и кото-
рая целенаправленно готовилась к тако-
му ответственному матчу, более чем за 90 
минут игры ни разу (!) не попала даже в 
створ ворот?! Полные нули!

К такому результату, наверное, 
непросто прийти, здесь нужны опре-
деленные наработки всего тренерско-
го штаба. Это как в фильме «Формула 
любви»: «Степан, у гостя карета слома-
лась…» – «Вижу, барин, ось полетела, 
да спицы менять надо». – «Починить 
сможешь?» – «За день сделаю». – «А 
за десять дней?» – «Ну, барин, тогда 
тут одному не справиться. Помощник 
нужен. Хомо сапиенс!»

Есть все-таки у нас в стране, в 
сборной и в федерации, таланты и 
«хомо сапиенсы»! Хотя, возможно, 
дело в другом? Может, со стороны 
футболистов это была такая тихая 
итальянская забастовка, когда работ-
ники вроде и находятся на рабочем 
месте, но саботируют процесс?

Все же знают, что происходи-
ло до игры. Например, белорусский 
игрок ЦСКА Илья Шкурин был вклю-
чен в расширенный список главного 
тренера сборной Беларуси Михаила 
Мархеля, но форвард отказался высту-
пать за национальную команду, «пока 
действует режим Лукашенко».

Высказал свою гражданскую пози-
цию Стас Драгун – его тоже не взяли 
на матч с грузинами. Официальная 
причина отказа – футболист перебо-
лел коронавирусом.

Игрок БАТЭ Антон Сарока вооб-
ще был задержан 11 августа и отси-
дел 7 суток в Жодинском изоляторе, 
после чего многие футболисты бори-

совской и других команд выступили 
в его поддержку. Только федерация 
молчала, она, которая «вне полити-
ки», в это время на своей странице 
во «ВКонтакте» публиковала ролик с 
выступлением Лукашенко и хештегом 
#БеларусьОднаНеОтдадим.

В сентябре был вынужден уйти из 
штаба сборной и массажист команды 
Вадим Булат – после интервью, в кото-
ром специалист высказал мнение о 
ситуации в стране, руководство феде-
рации решило отказаться от его услуг.

«Для меня в данный момент, когда 
определилась со своей позицией феде-
рация футбола, когда определился 
главный тренер (не говоря уже о тех, 
кто стоит выше), стало невозмож-
ным оставаться в списке этих людей, 
– рассказал Вадим Булат «Трибуне». – 
Я не хочу становиться их пособником 
и участвовать в любых их делах и 
начинаниях. Я делаю то, что говорят 
мне сердце и душа, и не могу смирить-
ся с тем, что происходит в стране.

В последнее время задаю себе один 
вопрос и хочу задать его ребятам из 
команды. Как смотреть в глаза людям, 
которые пострадали в последнее вре-
мя? Все-таки матчи национальной 
команды – именно для них. Как мож-
но закрывать глаза на происходящее? 
Это же просто неуважение к людям. 
Для меня это недопустимо. Наверное, 
поэтому меня сейчас нет в сборной. Но 
хочется сказать ребятам, что нужно 
слушать и слышать себя. Каждому 
необходимо начать слышать себя, 
уважать свое мнение и не бояться его 
озвучивать. Если этого не будет, то и 
уважать вас никто не будет».

Бывший массажист сборной попал 
прямо в точку! Если и раньше сборная 
Беларуси по футболу не пользовалась 
большим авторитетом у болельщиков, 
то сейчас он и вовсе упал ниже плинту-
са, и, уверен, многие белорусы радова-
лись победе Грузии гораздо больше, чем 
поражению вроде бы родной команды.

«Так и надо вам, тряпки, преда-
вшие свой народ! – пишут сегодня 
болельщики на форумах. – Никогда 
так не радовался победам белорусов, 
как этому поражению!»

Одним словом, свою минуту славы 
белорусские футболисты и за игру, и 
за свою позицию уже пережили. Если, 
конечно, это не была итальянская 
забастовка, когда игроки сознательно 
«слили» игру.

Теперь слово за руководством 
федерации. Посмотрим, держит-
ся ли «посиневшими пальцами» за 
свое кресло председатель федерации 
Владимир Базанов. После такого позо-
ра и провала он первым должен напи-
сать заявление об отставке.

«Я сделал это сам, без какого-
либо давления. Поблагодарил всех 
за плодотворную работу и хоро-
шие эмоции. Причины очевидны 
– так будет лучше для всех», – 
отметил Мещеряков.

Ранее Егор Мещеряков актив-
но высказывался о последних 
событиях, был одним из подпи-
сантов письма против насилия и 

беззакония в стране.
«Уверен, что после событий 

августа наше гражданское обще-
ство белорусов никто не будет 
называть «памяркоўным», – рас-
сказывал Егор Мещеряков. – 
Белорусы показали, что мы дру-
гие. Мы умеем чувствовать боль 
пострадавших от насилия, боль 
тех, кто подвергается психоло-

гическому давлению, боль тех, 
кто за решеткой. В наше время 
слово «солидарность» приобрета-
ет другой, более глубокий, смысл. 
Но наше гражданское общество 
все еще недооценивают. Никак 
не могут поверить, что все, что 
мы делаем, делаем по зову сердца 
и совести. Что мы не слушаем 
каких-то воображаемых куклово-
дов с Запада или Востока.

Всю свою жизнь я старался 
максимально помогать развитию 
белорусского баскетбола. И не 
только на площадке, где я отдал 
20 лет нашей сборной, а также и 
за ее пределами. В 2009 году я осно-
вал клуб БКМ для юных баскетбо-
листов, проводил многочисленные 
мастер-классы и летние лагеря, 
а также за мои личные средства 
были отремонтированы два 
школьных зала в городе Минске. 
А сейчас из-за моей граждан-
ской позиции из меня начинают 
лепить врага баскетбола. Совсем 
недавно главный тренер одно-
го из клубов в лицо мне заявил, 
что игроки не могут нормально 
тренироваться из-за меня, что я 
представляю собой угрозу для раз-
вития баскетбола в стране.

Видим, что сейчас в стране 
происходит подмена понятий. 
Нам пытаются внушить, что 
черное – это белое, хотя всем оче-
видно, что чернее уже не быва-
ет. Но белорусов не обманешь. 
Белорусы уже де-факто победили».

Напомним, что Федерацию 
баскетбола Беларуси возглавляет 
Максим Рыженков – первый заме-
ститель главы Администрации 
президента.

С р  А О КИ .

Касцюм Аляксандры Герасімені 
купілі за 4525 долараў

Грошы пойдуць пацярпелым за сваю грамадзянскую пазіцыю спартсменам.

Наша газета паведамляла, 
што на продаж вядомая бела-
руская плыўчыха Аляксандра 
Ге р а с і м е н я  в ы с т а в і л а 
спартыўны касцюм, у якім яна 
атрымлівала медаль падчас 
цырымоніі ўзнагароджвання 
на Алімпіядзе-2016 у Рыа, і 

ў дадатак – фотакартку з 
аўтографам.

Аўкцыён стартаваў 27 верасня 
і працягваўся да 7 кастрычніка. 
Першапачатковая цана касцюма 
была 119 долараў, але ў выніку 
яго купілі за 4525 “зялёных”.

А  СВЯТ АН .


